
اقامت 2هفته اى حجاج در 
مدینه صحت ندارد

تسنیم:سرپرست روابط عمومى سازمان حج و زیارت با 
بیان اینکه اقامت دوهفته اى حجاج حج تمتع در مدینه 
صحت ندارد، گفت: زائران ایرانى در حج امسال 6 روز 
در مدینه اقامت خواهند داشت. سید ابراهیم اسداللهى 
اظهار کرد: اقامت دوهفته اى زائــران ایرانى در مدینه 
منوره که اخیراً در فضاى مجازى مطرح شــده است، 
صحت ندارد و در سال هاى گذشته نیز این زمان هیچ گاه 
به دو هفته نمى رسید. وى ادامه داد: در ایام حج امسال 
نیز زائران به مدت 6 روز در مدینه توقف خواهند داشت و 
این در حالى است که زائران بسیارى از کشورهاى دیگر، 
کمتر از این مدت در مدینه به سر مى برند. وى تصریح 
کرد: اصولاً توقف دوهفته اى در مدینه منوره مســتلزم 
افزایش ظرفیت و فضاى اسکان اســت که هزینه ها را 
فوق العاده بالا خواهد برد، ضمن اینکه در مدینه چنین 

امکانات اقامتى هم وجود ندارد.

نمازگزاران جامانده خواستار 
بخشش خلبان و کادر پرواز 

«تفتان ایر» شدند
جامعه:25 مسافر جامانده پرواز شماره 63332  
زاهدان به تهران در نامــه اى از مدیرعامل تفتان 
قدردانى کردند و خواســتار بخشــش خلبان و 
کادر این پرواز شــدند. به گزارش روابط عمومى 
هواپیمایى تفتــان، به دنبال جامانــدن 25 نفر 
از مســافران پرواز زاهدان به تهران هواپیمایى 
تفتان در 29 فروردین ســال جارى، این شرکت 
هواپیمایى به منظور رفاه حال مسافران، آن ها را با 

پرواز جایگزین به مقصدشان منتقل کرد. مسافران 
جامانده از پرواز در نامه اى بــه دکتر «ابوالفضل 
حقیقــى» مدیرعامل هواپیمایــى تفتان ضمن 
تشکر از خدمات این شرکت هواپیمایى به مردم 
استان سیستان و بلوچســتان، بیان داشتند: «از 
اینکه در ماجراى جاماندن نمازگزاران از پرواز، با 
هوشمندى و هوشیارى و البته با شجاعت؛ ایمان 
راسخ و تعهد دینى خود و اهمیت به نماز اول وقت 
و نماز جماعت را به نمایش گذاشتید، کمال تشکر 
را داریم و در پایان درخواســت مى کنیم نسبت 
به بخشش و عفو تمام کســانى که از طرف شما 
توبیخ یا تنبیه شدند، دستورات مقتضى را صادر 
فرمایید.» یادآور مى شــود؛ 25 مســافر شرکت 
هواپیمایى تفتان ایر در مســیر زاهدان - تهران 
صبح 29 فروردین امسال، به علت اینکه احتمال 
قضا شدن نمازشان در تهران مى رفت، چند دقیقه 
قبل از پرواز، پاى پلکان هواپیما به نماز ایستادند 
که خلبان نیز به سبب ضرورت رسیدن قبل از آغاز 
مراسم روز ارتش در تهران، به ناچار با جا گذاشتن 
این مسافران به سمت مقصد مورد نظر پرواز کرد.

آغاز امتحانات نهایى
 دانش آموزان از دوم خرداد

فارس:رئیس مرکز ســنجش وزارت آموزش و 
پرورش از آغاز امتحانات نهایى از دوم خرداد ماه 
خبر داد و گفت: دانش آموزان از خواندن کتب و 
جزوات متفرقه خوددارى کنند؛ زیرا پرســش ها 
تنها از محتواى کتاب هاى درسى طراحى خواهد 
شــد. عبدالرســول عمادى در خصوص زمان و 
شرایط امتحانات خرداد ماه دانش آموزان اظهار 
داشــت: امتحانات از 22 تا 25 خرداد ماه طبق 
برنامه ریزى اعلام شــده برگزار خواهد شــد و 
تغییرى در آن صورت نمى گیرد. وى افزود: یک 
هفته پس از پایان امتحانات، نمرات اعلام مى شود 
و دانش آموزان ظرف مدت دو تا ســه روز فرصت 
اعتراض دارند و یک هفته پس از رســیدگى به 

اعتراضات، کارنامه ها صادر خواهد شد.

خطر دکل هاى برق براى 
کودکان و زنان باردار

ایرنا : رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکى گفت: حدود 
فاصله استاندارد منازل مسکونى از دکل هاى برق 
فشار قوى تعریف شده و بازرسان وزارت بهداشت 
با تجهیــزات جدید بر رعایت حدود اســتاندارد 
فاصله این دکل ها نظارت مى کند. خسرو صادق 
گفت: توصیه اکید وزارت بهداشت این است که به 
هیچ وجه در محدوده حریم امواج برق فشارقوى 
ساخت و ساز انجام نشود و بخصوص اینکه خطر 
این امواج براى کودکان و زنان باردار جدى است.

استقلال ایران- العین امارات
 ساعت 20:45

حمله 100هزار و11 نفرى به نایب 
قهرمان آسیا

ورزش/ حفــره بزرگى که بــا غیبت امید 
ابراهیمــى و امید نورافکــن در خط میانى 
اســتقلال ایجاد شــده، مهمترین دغدغه 

منصوریان دربازى امشب با العین امارات...

خط قرمز/  جوان 30 ساله اى که با شمشیر 
به خودروهاى عبورى در خیابان هاى مشهد 
حمله ور شــده بود، بــه دام افتادبه گزارش 

خبرنگار ما ساعت 12 و 43 دقیقه روز...

1214
پاتک پلیس مشهد به مخفیگاه 

شرور شمشیر به دست

موفقیت به گِل نشسته
 در ســال هاى گذشته، نظام سلامت کشــور به دلیل وجود برخى 
مشــکلات، نارضایتى مردم و حتى کادر درمان را رقم زده بود، اما 
با روى کارآمدن دولت یازدهم، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکى، طرح تحول نظام سلامت را تدوین کرد تا علاوه بر برطرف 
کردن نارضایتى مردم از این حوزه، موفقیتى چشمگیر در کارنامه 

خود به ثبت رساند.
طرح تحول نظام ســلامت؛ به منظور بهبود سیستم هاى سلامت 
کشور از 15 اردیبهشت 1393، با سه رویکرد حفاظت مالى از مردم، 
ایجاد عدالت در دسترســى به خدمات سلامت و همچنین ارتقاى 

کیفیت خدمات بیمارستانى آغاز به کار کرد.
تحولات پیش بینى شــده براى این طرح شــامل افزایش بیش از 
20 هزار تخت بیمارستانى و واحدهاى زایمان طبیعى و همچنین 
تکمیل پرونده الکترونیک بهداشت ایرانیان مى شد و افرادى (10 
میلیون نفر) را که بیمه نبودند تحت پوشش قرار داد تا با استفاده از 

حمایت بیمه اى هزینه هاى درمانى آن ها کاهش یابد.
در محور ســوم این طرح توســعه زیرساخت هاى ســلامت مانند 
اقدام به بازسازى و نوســازى فضاى فیزیکى و تجهیزات پزشکى، 
افزایش ظرفیت اورژانس بیمارســتانى و گسترش بخش اورژانس 
در بیمارستان هاى تروما و ژنرال کشــور، افزایش ناوگان اورژانس 
زمینى و پایگاه هــاى اورژانس هوایى، اجــراى برنامه ملى درمان 
پیشرفته ســکته هاى مغزى و همچنین حمایت از بیماران سخت 
درمان و ایجاد شــبکه جامع تشــخیص زودرس و درمان سرطان 

برنامه ریزى شد.
به این ترتیب با توجه به مطالبات ایجاد شده، مسائل حوزه سلامت 
به یکى از اولویت هاى اصلى جامعه تبدیل شد و دولت با تزریق منابع 
مالى بى ســابقه به این بخش، به اقدام هایى با هدف بهبود سلامت 
مردم و تأمین منافع جامعه پرداخت که اصل این توجه در جایگاه 
خود ستودنى است، اما به دلیل ساختار پزشک زده وزارت بهداشت 
و نفوذ ذى نفعان بخش خصوصى در آن، متأسفانه این توجه و منابع 
تزریق شــده از بیت المال، از مســیر منافع مردم منحرف و به کام 
پزشکان جراح و فوق تخصص (که تنها هفت درصد از بدنه درمانى 
کشور را تشکیل مى دهند) به کار گرفته شد. به طورى که بنابر اعلام 
گزارش سازمان هاى بازرســى و دیوان محاسبات کشور، بیشترین 
پرداختى ها در بین ارگان هاى دولتى، مربوط به مدیران و پزشکان 

وزارت بهداشت بوده است.
از این رو، با گذشت کمتر از سه سال از اجراى طرح مذکور مشخص 
شــد خروجى آن با اهداف و برنامه هاى پیش بینى شده همسویى 
ندارد و اســتقراض 8000 میلیارد تومانى دولت از مردم با انتشار 
اوراق قرضه شبه ربوى، اســتقراض ســازمان تأمین اجتماعى از 
منابع بانک رفاه کارگران، افزایش فشــار ســهم سلامت در سبد 
هزینه هاى خانوار، افزایش تورم حوزه سلامت، افزایش 187 درصدى 
تعرفه هاى پزشکى، رواج پرداخت هاى نجومى به برخى از پزشکان 
فوق تخصص، عمیق تر شدن شکاف درآمدى بین پزشکان و سایر 
کارکنان نظام ســلامت، اعتراض هاى گسترده اجتماعى نسبت به 
تبعیض و بى عدالتى در پرداخت ها و همچنین توقف اجراى طرح 
پزشکان مقیم پس از صرف منابع بسیار، برخى از نشانه هاى شکست 

طرح تحول نظام سلامت است.
اکنون با وجود صرف منابع مالى گسترده، اجراى این طرح با شکست 
مواجه شده و حوزه بهداشت و درمان را به گردابى تبدیل کرده که 
علاوه بر تورم دو برابرى بخش بهداشت و درمان نسبت به شاخص 
کل تورم جامعه (طبق اعلام بانک مرکزى)، افزایش ســه برابرى 
هزینه هاى نظام سلامت (در مقایسه با قبل از اجراى طرح مذکور) 
و همچنین کاهش سطح کیفى خدمات درمانى در مراکز دولتى (به 
دلیل افزایش مراجعه بیماران به بخش دولتى) و معوقات چندین 
ماهه در دانشگاه هاى علوم پزشکى، مشکلات آن به سایر بخش ها 

نیز سرایت کرده است.
با این حال دولت و وزارت بهداشــت با  وجود اطلاع از اینکه اجراى 
طرح مذکور مسائل نظام سلامت کشور را به جایى رسانده که اگر 
براى حل آن چاره اندیشى نشود، توان اقتصادى و امکان اجتماعى 
ادامه طرح تحول سلامت براى دولت وجود نخواهد داشت، باز هم با 
تعریف و تمجید از اجراى این طرح از پاسخگویى به انتقادات وارده 
شانه خالى مى کنند و از این کشتى به گل نشسته به عنوان طرحى 

موفق نام مى برند!

یادداشت 

خبر

 اعظم طیرانى

خبر

3000737274
سامـانـه پیـامکـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پیشنهادها و ایده هاى خود را از 
طریق  این پیامک 

به گروه اجتماعى ارسال فرمایید.
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قائم مقام معاون تحقیقات وزیر بهداشت:
تخلفات پژوهشى در علوم پزشکى 

یک صدم حوزه غیرپزشکى هم نیست
ایســنا: قائم مقام معاون تحقیقات و فناورى وزیر بهداشــت گفت: 
میزان تخلفات پژوهشى در حوزه پزشکى یک صدم حوزه غیرپزشکى 

هم نیست.
دکتر شاهین آخوندزاده با اشــاره به تخلفات محرزى که در خیابان 
انقلاب در حال وقوع اســت، گفت: خوشبختانه بخش قابل توجهى از 
تخلفات در این خیابان مربوط به حوزه علوم پزشــکى نیست؛ چراکه 

مقالات این حوزه کتابخانه اى نیست.
وى  تصریح کرد: اما بدون تعارف بایــد بگویم که در ایران 55 هزار 
دانشــجوى Ph.d داریم که از این تعداد 5000 دانشجو مربوط به 
حوزه پزشکى است، این در حالى اســت که بخش قابل توجهى از 
این 50 هزار دانشجوى غیرپزشــکى مربوط به دانشگاه هایى است 

که ظرفیت ندارند.
وى یادآور شــد: میزان مشــکلات ما در این حوزه یــک صدم حوزه 
غیرپزشــکى هم نیســت؛ چون تعداد دانشــجویان محدود است و 

نظارت هاى بیشترى توسط کمیته اخلاق پزشکى صورت مى گیرد.

مراقب سلامت خود باشید:
هزینه پیوند ریه یک میلیارد تومان

فارس: رئیس تیم پیوند قلب و ریه بیمارستان مسیح دانشورى 
با بیان اینکه هزینه پیوند ریه در کشور یک میلیارد تومان است، 
گفت: بخش زیادى از این هزینه ها توســط وزارت بهداشت و 

خیرین پرداخت مى شود.
عزیزاالله عباســى گفت: در حال حاضر اهداى عضو در کشور 
رایگان بوده ولى پیشــنهاد مى کنیم که دولت قوانینى را ارائه 
دهد که تأمین اجتماعى و ســازمان هاى بیمه گر به خانواده 
فردى که عزیزشان دچار مرگ مغزى شده و اعضاى آن را پیوند 

کرده اند، مستمرى دهد.
وى ادامه داد: افرادى که عضوى به آن ها اهدا مى شود، ماهانه 8 
تا 10 میلیون تومان هزینه دارند و باید به صورت منظم براى 
تهیه داروهاى خاصى که عضو آن ها پس زده نشود، اقدام کنند.

وى گفت: در کشــورهایى همچون آمریکا و اروپا هزینه پیوند 
یک ریه حدود 500 هزار دلار است، ولى در ایران این میزان یک 
میلیارد تومان بوده و آن هم توسط وزارت بهداشت و خیرین 

تأمین مى شود.

سرپرست روابط عمومى سازمان حج و 
زیارت اعلام کرد

جزئیات اطلاعات پزشکى حجاج در 
مچ بندهاى هوشمند

تسنیم:مشاور اجرایى رئیس مرکز پزشکى جمعیت هلال احمر 
از ثبت اطلاعات هویتى و حســاس پزشکى زائران در مچ بندهاى 

هوشمند مخصوص حج خبر داد.
طاهر درودى  گفت: ذهنیت اینکه ســعودى ها دستبند خاصى 

را براى رهگیرى به همه زائران خواهند داد، اصلاً مطرح نیست.
درودى اظهار داشــت: این مچ بندها امــکان رهیابى ندارند و 
تنها امکان ثبت اطلاعات زائر را خواهند داشــت، با این هدف 
که اگر زائرى گم شــد، یا بیهوش در جایى افتاد و یا به عنوان 
بیمارى ناشناس در بیمارستانى بسترى شد و امکان حرف زدن 
نداشــت، بتوان اطلاعات فرد را از روى این مچ بند برداشــت و 

به او کمک کرد.
وى اضافه کــرد:  اطلاعات هویتى زائر به عــلاوه برخى اطلاعات 
حساس پزشکى او مثل اینکه زائر بیمار دیابتى هست یا خیر، فشار 
خون دارد یا نه و سایر مواردى که از نظر پزشکى مهم است، به طور 

خلاصه روى این مچ بندها ثبت خواهد شد.

گروه جامعه - محمود صدقى :پانزدهم دى  ماه ســال 
گذشته، مجلس شوراى اســلامى در جریان بررسى ماده 
87 لایحه برنامه ششم توسعه مربوط به نظام سلامت رأى 
به انتزاع سازمان بیمه ســلامت از وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعى و الحاق آن به وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکى داد. رأیى که همان موقع واکنش هایى در پى داشت؛ 
به طورى که برخى از کارشناســان حوزه بیمه سلامت به 
صراحت مى گفتند که این الحاق به تنهایى کمک چندانى 
به حل اختلاف موجود بین دو وزارتخانه یاد شده، نمى کند و 
چه بسا ممکن است وضع را بدتر هم بکند.اتفاقى که به نظر 

مى رسد به آرامى در حال وقوع است. 
سلمان خدادادى، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 

شوراى اسلامى در گفت و گو با ما ضمن نقد موضوع یاد شده 
در پاسخ به اینکه پس از گذشــت بیش از چهار ماه از الحاق 
سازمان بیمه سلامت آیا این مصوبه توانسته است مشکلات 
بین دو وزارتخانه کار و بهداشت در بحث حق بیمه و بدهى 
ســازمان تأمین اجتماعى به مراکز درمانى را برطرف کند، 
مى گوید: با الحاق بیمه ســلامت به وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکى مشکل همچنان وجود دارد و حل و فصل 
نشده است. در واقع بحث مربوط به بیمه سلامت همچنان 
محل مناقشــه بین دو وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعى با 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکى است. یعنى با 
اجراى طرح تحول ســلامت خیلى از صندوق هاى بیمه اى 
از جمله صندوق تأمین اجتماعى که زیر پوشش وزارت کار 

هستند، به موقع پول بیمارستان ها و مراکز درمانى دولتى را 
بابت دریافت خدمات درمانى توســط مشمولان، پرداخت 
نمى کردند به همین خاطر وزارت بهداشت مى خواست با در 
اختیار گرفتن سازمان بیمه سلامت هم این مشکل را حل 
کند و هم اینکه پولى که از محل ارائه خدمات بدست مى آورد 
در اختیارش باشد تا در هر جایى که لازم بود تخصیص بدهد 

که نتیجه آن نیست که مورد نظر این وزارتخانه بوده است. 

وى با ابراز رضایت نداشــتن با ادغام بخش درمان سازمان 
تأمین اجتماعى در سازمان بیمه سلامت مى گوید: در اجراى 
هر برنامه اى اگر پیمانکار و ناظر یکى باشند، نتیجه چندان 
مثبت نخواهد بود. این اتفاق را در ادغام بخش درمان سازمان 
تأمین اجتماعى در ســازمان بیمه سلامت شاهد هستیم. 
یعنى برخلاف سیاســت هاى ابلاغى رهبــر معظم انقلاب 
در اینجا پیمانکار و ناظر یکى هســتند. در این صورت هیچ 

تضمینى بر اجراى دقیق قانون نخواهد بود. 
وى ادامه مى دهد:کافى اســت نگاهى کلى به هزینه بخش 
درمان جامعه در چند سال اخیر بیندازیم. هزینه این بخش 
با افزایش 5- 4 برابرى به 2000 میلیارد تومان رسیده است. 
چون در این حوزه وزارت بهداشــت هم سیاستگذار است و 
هم پرداخت کننده پــول و هم ناظر. از ایــن رو یک مرتبه 
دریافتى پزشــکان از لحاظ مالى 30 برابر افزایش مى یابد. 
دکتر قاضى زاده هاشــمى وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکى در جایى به صراحت گفته اســت «پزشکى که در 

یکى از شهرســتان ها در هر روز یک عمل جراحى مى کرد، 
اکنون 20 مورد در روز و 600 مورد در هر ماه عمل جراحى 
مى کند.» حال با توجه به اینکه هر پزشک متخصص فقط 
براى معاینه بیمار باید حتماً 20 دقیقه وقت بگذارد انجام 20 
عمل جراحى در روز  ممکن است؟ قطعاً چنین چیزى ممکن 

نیست، اما به وى با ضریب پنج یا 6 پول پرداخت مى شود. 
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراى اسلامى 
معتقد است دولت در اجراى طرح تحول سلامت به بن بست 
مى خورد. وى مى گوید:زمانى مى گفتند صفر تا 100 هزینه 
بیماران بسترى با بیمارستان هاست، اما امروز به این نقطه 
رسیده اند که به بیمار مى گویند خودت برو فلان وسیله عمل 
جراحى را تهیه کن. یعنى از لحاظ پرداخت هزینه از جیب 

بیمار برگشتیم به 4-3 سال قبل. 
به عبارت دیگر طرحى که امید مردم بوده است، به خاطر نبود 
اتخاذ سیاست هاى صحیح و سپردن تمام امور درمان به یک 

وزارتخانه، دیگر امکان تداوم اجرایش وجود ندارد. 

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در گفت و گو با قدس:
دولت در اجراى طرح تحول سلامت به بن بست مى خورد

  جامعه/   محمود مصدق    هنوز از ســاختش یکى، دو 
ســال نمى گذرد اما آنچه بیش از تازگى و زیبایى به چشم 
مى آید،ترك هاى روى دیوار فونداســیون و خرابى ســیم 

کشى ها و لوله کشى هاى خانه است. 
اما این نقص ها و ده ها موارد دیگر که باعث شده تا عناوین 
بى کیفیت، ناایمن، ناپایدار به بیــش از 12 میلیون واحد 
مسکونى بچسبد، ریشــه در چه چیزى دارند؟ مالکان این 
گونه خانه ها که بیشترشان با قرض کردن و گرفتن وام هاى 
کمرشکن موفق به تهیه مسکن شده اند چگونه مى توانند 
جبران خسارت کنند و سرانجام اینکه براى ارتقاى کیفیت 
و افزایش طول عمــر خانه هایمان چه راهــکارى را باید 

اجرا کنیم 
 دکتر محمود فاطمى عقدا، رئیس ســابق مرکز تحقیقات 
ساختمان وزارت راه، مسکن و شهرسازى در پاسخ به قدس 
مى گوید: از مجموع حدود 18 میلیون واحد مسکونى کشور 
حدود 12 میلیون واحد کم کیفیت و آسیب پذیر هستند؛ 
در واقع بیش از 50 درصد واحدهاى مســکونى کشــور 

درجاتى از آسیب پذیرى را دارند. 
وى با اشــاره به اینکه میزان کیفیت در ساخت و سازها به 
سه عامل مصالح، نیروى متخصص و نظارت بر مى گردد، 
از نامرغوبى مصالح ســاختمانى به عنوان مهم ترین عامل 
کاهش کیفیت و طول عمر ســاختمان ها یــاد مى کند و 
مى گوید: اکثر مصالحى که در کشــور تولیــد و روانه بازار 
مى شوند بدون اســتاندارد هاى بالا هســتند؛ بنابر این با 
استفاده از آن ها انتظار اینکه خانه هاى ما با کیفیت باشند، 

چندان معقول نیست. 
این اســتاد دانشــگاه از نداشــتن مهــارت کارکنان 
ســاختمانى به عنوان دومین عامل مهم در این پدیده 
نام مى برد و مى گوید: ما در محاسبه و طراحى ساختمان 
هیچ مشــکل خاصى نداریم، اما در مرحله اجرا و پیاده 
کردن طراحى مشکلاتى داریم. در واقع این مرحله باید 
توســط نیروهاى متخصص و با تجربه انجام شــود، اما 
خیلى از کارکنان ساختمانى ما خارجى و بدون مهارت 
کافى هســتند. یعنى در ایران تیم سازنده ساختمان از 
جوشــکار، آرماتور بند، تولید کننده بتن ،بتن ریز و... نه 
از تخصص کافى برخوردارند و نــه از اهمیت کارى که 
انجام مى دهند آگاه هســتند. به عنوان مثال جوشــکار 
نمى داند اگر به خوبــى کارش را انجام ندهد، چه اتفاقى 

خواهد افتاد.
فاطمى عقدا به نقش نظارت در کیفیت ســاخت و ســاز 
مى پردازد و مى گوید:ما سیســتم نظــارت داریم اما این 
سیســتم به دلیل سنتى بودن شیوه ســاخت و سازها در 
کشــور،امکان کنترل مصالح و نظارت بــر اجراى قوانین 
مربوط به ارتقاى کیفیت را در مرحله پیاده کردن نقشــه 

ساختمان، ندارد. 
 وى با اشــاره به اینکه بخشــى از پایین بــودن کیفیت 
ساختمان ها به مهندسان ناظر بر مى گردد، مى افزاید : در 
قانون، مهندس ناظر به عنوان شغل محسوب نشده است؛ 
یعنى چنین شخصى در کنار کار اصلى اش بر نحوه ساخت 
ساختمان نظارت مى کند به همین دلیل در خیلى موارد 
به هنگام ساخت در ساختمان حضور ندارد.فقط در خاتمه 
برگه هاى مربــوط به پروانه ســاختمان را امضا و پولش را 

دریافت مى کند. 
وى با بیان اینکه نظارت بر حوزه ساخت و ساز باید از حالت 

حقیقى خارج شود و به صورت 
حقوقــى در بیایــد، مى گوید: 
بایــد شــرکت هاى تخصصى 
براى نظارت بر ساخت و سازها 
شــکل بگیرد.این شــرکت ها 
مهندسان ناظر را استخدام کنند 
تا شــرکت ها جوابگو باشند.اما 
اگر وضع به همین حالت باشد و 
نظارت ها توسط افراد انجام شود، 
کیفیت در حوزه ساختمان ارتقا 

نخواهد یافت. 
فاطمى عقدا، حرکت به سمت 
ساخت صنعتى ســاختمان را 
تنها راه پایان دادن به وضعیت 
بناهاى بى کیفیــت مى داند و 
مى گوید: در این صورت علاوه 

بر امکان کنترل کیفیت مصالح ســاختمانى مشکلات 
مربوط به بخش اجرا و نظارت بر قوانین ارتقاى کیفیت 
بر طرف مى شــود و هدف مورد نظر که افزایش ایمنى 
ســاختمان و بالا رفتن طــول عمر آن اســت، محقق 

خواهد شد. 
وى ســپس بــه نحــوه جبــران خســارت مالــکان 
ســاختمان هاى داراى نقــص فنــى مى پــردازد و 
مى گوید:تنها راهکار مراجعه ایــن گونه افراد به دادگاه 
اســت که البته به دلیل طولانى بودن پروسه دادرسى 
و صدور رأى در سیســتم قضایى ایران خیلى ها حال و 
حوصله انجام چنین کارى را ندارند، بنابراین با توجه به 
اهمیت این حوزه جا دارد تا دستگاه قضایى شعبه هاى 
تخصصى دایر کند تا پرونده هاى افراد فورى رسیدگى 

و افراد به حقشان برسند.

*هیچ یک از متولیان حوزه 
مســکن در انجام وظایف 

خود موفق نبوده اند 
مهندس جابــر نصیرى عضو 
هیئت مدیره ســازمان نظام 
مهندسى اســتان تهران نیز 
ضعف در مدیریــت و اجراى 
مصالــح  قانون،نامرغوبــى 
تخصــص  و  ســاختمانى 
نداشتن کارکنان ساختمانى 
را مهم ترین ریشه هاى پایین 
بودن کیفیت ســاختمان ها 
در کشــور ارزیابى مى کند و 
مى گویــد: مــاده 34 قانون 
نظام مهندســى، مــاده 100 
شهردارى ها، بند 14 ماده 55 
قانون ساختمان از جمله قوانین مربوط به ارتقاى کیفیت 
ساختمان هســتند که باید از ســوى دولت، شهردارى ها 
ونظام مهندسى اجرا شــوند که هیچ یک از آن ها در انجام 

آن موفق نبوده اند. 
وى با تأکید بر اینکه وزارت مسکن، شهردارى ها و سازمان 
نظام مهندســى در خصــوص نقص فنى ســاختمان ها 
مسئولیت دارند و باید پاسخگوى مالکان این گونه واحد هاى 
مســکونى باشــند، مى افزاید: افراد مى توانند از متولیان 

مربوطه شکایت کنند.
وى مى گوید: صدور پایان کار و شناسنامه فنى به این معنى 
است که ساختمان مورد نظر داراى کیفیت است؛ بنابراین 
اگر چنین ساختمانى از لحاظ اسکلت، تأسیسات و. .. دچار 
نقص فنى شود مالکش مى تواند با مراجعه به سازمان نظام 

مهندسى از بخش بیمه خسارت خود را دریافت کند.

 *کار از ریشه خراب است 
رضا حیدریون، رئیس انجمن مهندســان عمران شــهر 
تهران هم کیفیت اکثر ساختمان هاى کشور را زیر سؤال 
مى داند و مى گوید: ســاخت ســاختمان در ایران نه تنها 
طولانى است، بلکه 30 درصد گران تر از میانگین جهانى 
است؛ با این وجود کیفیت لازم را ندارند و عمرشان به 25 

سال نمى رسد. 
وى مى گوید: کیفیت ساختمان هاى ما بسیار پایین است. 
دلیل عمده اش هم این اســت که ما از افراد متخصص در 
بخش ساخت و سازها استفاده نمى کنیم. یعنى مهندسان 

را از چرخه ساخت و سازها حذف کرده ایم. 
وى در پاسخ به این پرسش که کیفیت پایین ساختمان 
به ناتوانى ســازمان نظام مهندســى و وزارت مسکن و 
شهرســازى در بخش نظارت بر مى گردد یا بحث دیگر 
مطرح است؟ مى گوید: بحث نظارت مطرح نیست چون 
ساختمان به عنوان یک کالاى سرمایه اى شناخته شده، 
بنابراین هر کســى مى تواند به این بخش ورود و شروع 
به ساخت و ســاز کند. در چنین شرایطى دیگر نظارت، 
مهندسى و مهندس ناظر   معنا و مفهوم ندارد، چون کار 

از ریشه اشتباه است. 
وى با ابراز تأسف از اینکه قوانین مربوط به ساخت مسکن 
بدرستى اجرا نمى شوند، مى گوید: دلیل این امر این است 
که نظارتى بر دســتگاه هاى مســئول مثل شهردارى ها 
نمى شــود و خیلى از مجریان قانون در ساخت و سازهاى 

کلان دست دارند. 
حیدریون مى گویــد:ارگان تخصصى براى رســیدگى به 
تخلفات در ســاخت و ســازها نداریم.تنها راه مردم براى 
جبران خسارتشــان در صورت بروز نقــص فنى در واحد 
شــان دادخواهى از طریق دادگاه است که پروسه طولانى 

مدتى خواهد بود. 

آنچه مى خوانید
بســیارى از مالکان واحدهاى مســکونى 
در همان روزهاى ابتدایــى خرید ملک و 
حضور خود در آن با نقایصى که به دلیل بى 
توجهى عوامل ساخت به وجود آمده مواجه 
مى شوند.بســیارى از آن هــا نمى دانند 
که مى توانند با شــکایت از ایــن عوامل 
ضمن مطالبه حقوق خــود از بروز حوادثى 
که ممکن است خانواده ها را تهدید کند 

جلوگیرى کنند.
این گزارش نگاهى دارد به این موضوع:

دارندگان خانه هاى غیر استاندارد شکایت کنند

معضل 12 میلیون  واحد  مسکونى  بى کیفیت  در کشور

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس :
مدیران مدارس، دانش آموزان 

افغانستانى را بدون اما و اگر نام نویسى 
کنند

خانه ملت:عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس با 
توصیه به مدیران مدارس براى نام نویسى بدون هیچ مشکلى 
از  دانش آموزان افغانستانى در سراسر کشور، گفت: به عنوان 
کشورى اســلامى که مهاجران را پذیرفته، نســبت به اتباع 

افغانستانى متعهد هستیم.
فرهاد فلاحتى گفت: جدا از اینکه تحصیل دانش آموزان افغان 
که به طور رسمى در ایران زندگى مى کنند به لحاظ قانونى باید 
رایگان باشد با توجه به تأکیدات رهبر معظم انقلاب این مهم 

باید براى دیگر افاغنه نیز فراهم شود.
وى ادامه داد: از نظــر حقوق بین الملل و به عنوان کشــورى 
اسلامى که مهاجران را پذیرفته، نســبت به اتباع افغانستانى 
متعهد هستیم و باید در ارائه تســهیلات نگاه مناسبى داشته 

باشیم. 
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 فرهنگ/ مهدیه قمری  این روزها مسئولان فرهنگ
از کاهــش قاچــاق کالاهای مختلف ســخن 
می گویند که خبری بســیار خوشایند است، اما 
در عرصه نشــر، واقعیت ها چیز دیگري را نشان 
مي دهند. هرروز ابعاد تازه اي از قاچاق وســیع، 
سازمان یافته و حتي شبه قانوني در صنعت نشر 
کشور معلوم مي شود، به گونه اي  که دیگر نمي توان 
قاچاق را یكي از مشكلات حاشیه اي این صنعت 
دانست، بلكه باید با اطمینان خاطر تأکید کرد که 
قاچاق به بحران اصلي جریان نشر کشور تبدیل 

شده است.
تابه حــال فكر مي کردیم دست فروشــان کتاب 
در خیابان و مقابل مراکز فروش کتاب مشــغول 
تولید و فروش کتاب هاي غیرمجاز از ســال های 
گذشته تاکنونند، اما در یک سال اخیر مشخص 
شد قاچاق کتاب، یک پدیده حاشیه اي محدود 
به دست فروشان و بســاطي هاي کتاب یا چند 
چاپخانــه کوچک و محدود نیســت، بلكه پای 
برخی از ســودجویان و فرصت طلبان نیز به این 
عرصه باز شده اســت،  طوری که آن ها ازطریق 
چــاپ و فروش کتاب هاي کپي شــده و جعلي، 
با پرداخت هزینه های کمتر، اقدام به نشــر آثار 
به صورت زیرزمینی کرده اند و در پایان کتاب ها 
را با کمترین قیمت به دست مشتری می دهند 
و نه تنها آن هــا را در شــبكه غیرقانوني کتاب 
مي فروشــند، بلكه در موارد بســیار زیادي در 
فروشگاه ها و کتابفروشي ها و نمایشگاه هاي کتاب 

نیز این تخلف بزرگ دیده شده است.
قاچاق کتاب اگرچه به گفته کارشناسان و ناشران، 
پدیده و معضلی جدید است، اما درطول یک سال 
اخیر نه تنها آمار آن کاهش نیافته، بلكه به واسطه 
مهارت یافتن سودجویان و شرایط نامناسب نشر، 
افزایش نیز داشــته اســت.  اما آن گروهی که 
در این میان خسارت بیشــتری دیده  اند، اهالی 
و فعالان عرصه نشــر و فروش کتاب به صورت 
مجاز و قانونــی بوده اند که بی تردید، حمایت از 
ناشران و توجه به اجرای راهكارهای موجود برای 
جلوگیری از این معضل کــه عرصه فرهنگ را 

دچار بحران کرده، ضروری است.

 بهکتابهایپرفروشرحمنمیکنند
یكی از ناشران کتاب در گفت وگو با خبرنگار ما، 
قاچــاق کتاب را در چند مــدل مختلف ارزیابي 
مي کند و می گوید: برخی از قاچاق ها به کتاب های 
پرفروش توجه دارد و برخی دیگر شــامل آثاری 
می شود که از سرعت فروش بالایی برخوردارند، 
لذا پدیده »قاچاق کتاب« به هیچ کدام از دو مورد 

رحم نمی کند.
علیرضا بهرامی با تأکید بر اینكه قاچاق کتاب که 
در یک ســال اخیر زیاد شنیده مي شود، برخلاف 
تصور مردم، عبور و خروج این نوع از آثار فرهنگی 
از مرزهای کشور نیســت، یادآور می شود: آنچه 
امــروز از ایــن پدیده و معضل می بینیم، نشــر 
کتاب های قابل توجه برای ســودجویان است تا 
به صــورت زیرزمینی آن ها را منتشــر کرده و با 

کمترین نرخ در بازار کتاب مذکور را بفروشند.
او که خود دســتی بر نگارش کتاب و نشر دارد، 
دلیل قیمــت پایین کتاب های قاچــاق را عدم 

پرداخت هزینه های بالا در چاپ، صفحه آرایی و 
جلد آن می داند و اضافه می کند: متأســفانه این 
نــوع کتاب ها، نه تنها در کتاب فروشــی ها وجود 
دارند، بلكه در یک سال اخیر در نمایشگاه کتاب و 
اجرای طرح های یارانه ای وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی همچون عیدانه نیز یافت می شوند.

مدیر نشر آرادمان ادامه می دهد: این معضل نه تنها 
بحرانی جدی برای ماهیت نمایشگاه بین المللی 
کتاب است، بلكه عرصه فرهنگ کشور را نیز دچار 
مشكل می کند و اگر با آن برخورد جدی نشود، 
بی تردید، معضل قاچاق کتاب بسیار گسترده شده 

و شاید نتوان جلوی آن را گرفت.
بهرامی با اشــاره به اینكه در یک سال اخیر اگر 
دستگاه های مختلف با یكدیگر به دنبال راه چاره ای 
برای پیشــگیری از این معضل بودند، بی تردید 
می توانســتند آن را رفع کنند، متذکر می شود: 
آنچه سبب ایجاد شــرایط امن برای سودجویان 
این عرصه شــده، این اســت کــه جلوگیری و 
مبارزه با معضل مذکور را هیچ دستگاهی گردن 
نمی گیرد که نتیجــه آن، افزایش میزان قاچاق 
کتاب در کشور شده است. او نسبت به گستاخی 
سودجویان در قاچاق کتاب اظهار شكایت می کند 
و می  افزاید: با توجه بــه اینكه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در این میان دستگاه قضایی که 

بتواند در این امر ورود پیدا کند، نیست، لذا تنها 
می تواند شاکیان را برای شكایت تشویق کند.

مدیر نشر آرادمان البته پیشنهادی هم به مسئولان 
می دهد و بیان می کند: اگر وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از دستگاه قضایی، امتیازی برای حضور 
ضابط قضایی بگیرد که در این وزارتخانه مستقر 
شود، یا اینكه قاضی، دادستان مطلع به موضوع 
را برای رفع مشكلات شاکیان در دستگاه قضایی 
درنظر بگیرد، این امر می تواند از خســارت های 
عمومی وارده آینده به جامعه فرهنگی کشــور 
جلوگیــری کند. بهرامی در پاســخ به ســؤالی 
مبنی بر اینكــه مردم چگونه می توانند در هنگام 
خرید کتاب، آثار قاچاق را از غیر آن تشــخیص 
دهند؟ می افزاید: بی تردید مردم مانند ناشــران 
یا کتاب فروشــان، تخصص کافی برای شناخت 
کتاب های قاچاق را ندارند، اما برخی از ناشــران 
با اســتفاده هولوگرام هایی روی جلد کتاب های 
خود، از شــهروندان خواسته اند این آثار را بدون 
هولوگرام مخصوص آن خریداری نكنند و اگرچه 
بخشــی از شناخت آثار قاچاق به تهعد فرهنگی 
مراکز نشر مربوط می شود، اما به نظر می رسد اگر 
مردم بتوانند کتاب های موردنظر خود را ازطریق 
نمایندگی اصلی نشر اثر خریداری کنند، امكان 

خرید کتاب قاچاق کمتر می شود.

 وزارتارشادفعالترشود
یكی دیگر از ناشران نیز با اشاره به اینكه در چاپ 
آثار، دقت بســیاری در رعایت قوانین اعلام شده 
ازســوی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی دارد، 
می افزاید: توجــه این وزارتخانــه به جلوگیری 
از قاچــاق کتاب ســودجویان ضــروری بوده، 
به طوری که توقع همه ناشــران کشور محسوب 
می شود و موضوع غیرقابل توجه و پیگیری برای 
مسئولان نیست. یوسف علیخانی مدیر نشر آموت 
ادامه مي دهد: متأسفانه افزایش روند قاچاق کتاب 
در کشور به گونه ای شده که ناشران به جای اینكه 
به دنبال کتاب های تازه برای نشــر باشــند، باید 
به دنبال کشف نسخه های کتاب هایی باشند که 

در پدیده قاچاق موردتوجه قرار گرفته اند.

قدس گزارش می دهد

ارشــادبرایقاچاقکتابکارينكرد

فارس: کتاب »حدیث 
قدســی« زندگــی و 
استاد  مرحوم  شــعر 
غلامرضا قدسی برای 
علاقه مندان به ادبیات 
انقلاب منتشــر شد. 
گــروه ادبیات انقلاب 
اســلامی فرهنگســتان زبان و ادب فارسی کتاب 
»حدیث قدســی« را منتشر کرده است. مجموعه 
روشنان سلســله ای است از نوشــته ها، با صبغه 
تحقیقی، در معرفی علمی بزرگان و پیش کسوتان 
نظم و نثر انقلاب اسلامی و هدف آن معرفی عالمانۀ 
بزرگانی اســت که در این عرصه پیش گام بوده اند. 
نگارش و نقد و انتخاب شــرح حال و آثار قدســی 
را دکتر محسن  ذاکرالحسینی برعهده داشته است. 
یادداشت های کوتاهی از حضرت آیت الله خامنه ای 
نیز حواشی برخی از صفحات کتاب را آراسته است. 

انتشار زندگی و شعر قدسی 
 مهر: رئیس دانشگاه 
گفت:  تربیت  مدرس 
طرح اصلاح ســاختار 
این دانشــگاه درحال 
تدوین است. احمدی 
شورای  نشســت  در 
دانشگاه گفت: باتوجه 
به تغییرات زیادی که در طرح تحول راهبردی برای 
فرآیندهای دانشگاه دیده شده و نیز اصلاح چارت 
دانشــگاه که بیش از ۱۱سال است تغییری در آن 
صورت نگرفته و جوابگوی مطالبات امروز دانشگاه 
نیســت، بنابراین نیازمند اصلاح ساختار زیربنایی 
هستیم. وی افزود: قرار است تا اواخر پاییز امسال، 
طرح کلی اصلاح ساختار دانشگاه به هیئت امنا ارائه 
شود که در این راستا نیازمند فعالیت فشرده هستیم. 
در این باره باید شــورای راهبردی تأسیس شود تا 

تغییرات ساختاری دانشگاه اصولی تر پیش برود.

اصلاح ساختار تربیت مدرس
مهر: عضو شـــورای 
سیــاســـــتگذاری 
هفدهمیـــــن دوره 
جشــنواره انتخــاب 
بهتریـــــن کتــاب 
دفاع مقــدس گفت: 
ماننــد  حوزه هایــی 
داستان کوتاه و رمان در مقایسه با خاطره نویسی، 
تولیدات و رقابت کمتری داشته است. حمید حسام 
افزود: امروز هیچ کــس نمی تواند ادعا کند که ما 
به دنبال کار کمی در این جایزه هستیم. بر همین 
اساس و برمبنای قضاوت های این جایزه می توان 
عنوان کرد که طی این ســال ها برخی از شاخه ها 
مانند خاطره نویسی، فضای جدی رقابتی در کشور 
داشــته، اما حوزه هایی مانند داستان کوتاه و رمان 
در مقایسه با خاطره نویسی به سبب نوع نگارش آن 

تولیدات و رقابت جدی کمتری داشته است. 

داستان عرصه را واگذار کرده
ابراهیــم  فــارس: 
ضی  ا ر عیلی ا ســما ا
»از  کتــاب  مؤلــف 
عشق تا عشق« درباره 
حسین منزوی گفت: 
منــزوی ای کــه من 
می شناسم و قرار بود 
به مخاطب معرفی کنم، همانی است که در لحن 
این کتاب آمده است. من حداقل ۱0مرتبه این متن 
را زیر و رو کردم تا مخاطب، صدای حسین منزوی 
را بشــنود. خیلی خوشــوقتم که خانواده حسین 
منزوی به عنوان کســانی که مطالب این کتاب را 
می دانستند، وقتی این کتاب را خواندند، شهادت و 
گواهی دادند که این اتفاق افتاده است. دختر آقای 
منزوی برای من نوشــته که با خواندن این کتاب 
حس کردم پــدرم یک مرتبه دیگر به خانه آمده و 

خودش دارد برایم این مسائل را تعریف می کند.

پدرم یک مرتبه دیگر به خانه آمده

کوتاه و خواندنی

ایسنا: معاون پژوهشی ایسپا با بیان اینكه نتایج نظرسنجی های این مرکز مطابق با 
نتایج انتخابات بود،گفت: آرای آقای روحانی در دوم اردیبهشت ماه 43/5 درصد بود 
که این عدد پس از مناظره اول، دوم و سوم به ترتیب به 37/5، 34/8و 43/2درصد 
و در 26 اردیبهشــت ماه با انصراف آقای قالیباف به 54/6 درصد رســید.  مهدی 
رفیعی در تشریح عملكرد مرکز افكارسنجی ایسپا در انتخابات ریاست جمهوری با 
بیان اینكه توســعه روش های علمی برای پیش بینی رفتار مردم یكی از مهم ترین 
اهداف ایسپاست، گفت: در ایسپا نشان دادیم که می توانیم نظرسنجی موثقی را در 
کوتاه مدت انجام دهیم. وی با بیان اینكه در ایسپا برای اولین بار از روش تلفنی برای 
نظرسنجی استفاده کردیم، گفت: تفاوت بین نظرسنجی میدانی و تلفنی این بود که 
40 درصد افراد در نظرسنجی تلفنی و تنها ۱0 درصد افراد در نظرسنجی میدانی 
حاضر به اعلام نظر خود نیستند. وی با بیان اینكه طی یک ماه اخیر با 672 نفر این 
۱2 موج را انجام دادیم، افزود: سه موج با 5 پرسشنامه و دو موج با مراجعه به تمام 

استان ها و با تعداد ۱4 هزار نمونه انجام شد.

دانشگاه 

تشریح نظرسنجی های 
ایسپا درباره انتخابات 

 فرهنگ: مدیرعامل انتشارات آستان قدس رضوی با اشاره به حضور بیش از 52 هزار 
نفر در مسابقه کتابخوانی »ریحانه«، از اعلام نتایج این مسابقه کتابخوانی همزمان با 
ماه رمضان خبر داد.  حسین سعیدی گفت: با پایان یافتن مهلت ارسال آثار در 3۱ 
فروردین ماه، کار داوری بیش از 50 هزار اثر ارسالی آغاز شد و نتایج مسابقه کتابخوانی 
»ریحانه« که قرار بود تا نیمه شعبان اعلام شود، به دلیل طولانی شدن زمان داوری، 
همزمان با ماه مبارک رمضان اعلام خواهد شد.  وی با اشاره به این که کار داوری آثار 
توســط استادان حوزه و دانشگاه انجام شده، افزود: آثار ارزشمندی به دبیرخانه این 
مسابقه بزرگ کتابخوانی که به صورت محتوایی برگزار شده، رسیده است. آثار برتر 
این مسابقه برای بررسی بیشتر و ارزیابی تخصصی وارد چرخه چاپ این انتشارات نیز 
می شوند. نتایج همزمان با ماه مهمانی خدا اعلام و جوایز به تناوب تحویل برگزیدگان 
می شود.  مدیرعامل به نشر ادامه داد: حضور در آیین معنوی غبارروبی روضه منوره 
رضوی و دریافت دعوتنامه مهمانسرای حضرت امام رضا)ع( نیز به صورت قرعه کشی 

برای تمام شرکت کنندگان درنظر گرفته شده است.

کتاب

اعلام نتایج مسابقه 
»ریحانه« در ماه رمضان

گفت و گو

خبر

یک کارشناس فضای مجازی:
غیبت دولتی  ها، جلسات شورای عالی 
فضای مجازی را از حد نصاب انداخت

 فرهنگ/ زهره کهندل   رئیس 
گفتمان  علمی کاربردی  دانشــكده 
انقلاب اســلامی  گفت: در برخی از 
جلسات شورای عالی فضای مجازی 
که قرار بود تصمیمات مهم اجرایی 
گرفته شــود، اعضا، به ویژه دولتی  ها 
شــرکت نكردند تا آن جلسه به حد 
نصاب نرســد. دکتر ناصــر فخاری 

در گفت وگــو با خبرنگار ما افزود: نفوذی کــه دولت و وزارت ارتباطات 
در شــورای عالی فضای مجازی دارد، مانع از تصویب و اجرایی شــدن 
تصمیمات مهم در این باره شده است. او در پاسخ به این که دولت ها در 
بحث سالم سازی فضای مجازی چه برنامه و اختیاراتی دارند؟ خاطرنشان 
کرد: حتماً و قطعاً این موضوع در توان و اختیار دولت است و دو شرط 
اولیه دارد؛ نخســت این که شــبكه ملی اطلاعات باید راه اندازی شود تا 
گردش اطلاعات در فضای مجازی کنترل شود، ولی اکنون سرورها در 

خارج از کشورند و در اختیار ما نیستند.

تأمین95درصدنیازداخلی
فخاری ادامه داد: بعد از این که شــبكه ملی اطلاعات در داخل کشــور 
راه اندازی شــد، باید از شبكه  های پیام رسان داخلی استفاده کنیم. این 
دو مورد در اختیار دولت است و اگر اراده دولت وجود داشته باشد، باید 
فواید این ها را به مردم منتقل کند، نه این که القا کند کسانی که قرار است 
شــبكه داخلی اطلاعات را راه اندازی کنند، می خواهند مردم را محدود 

کنند، درحالی که چنین نیست. 
ما می خواهیم اطلاعات داخلی کشورمان به خارج نرود و سرعت استفاده 
از شــبكه  های مجازی و پیام رســان  ها به مراتب بیشتر می شود. در این 
شرایط دیگر نیازی نیست که سرعت اینترنت بین المللی را افزایش دهیم؛ 
زیرا با راه اندازی شبكه ملی اطلاعات، 95 درصد نیاز اطلاعاتی و ارتباطی 

داخلی برطرف می شود. 
به گفته او، این موضوع در اختیار دولت  هاست که متأسفانه تاکنون اقدامی  
جدی در این باره از ســوی دولت صورت نگرفته اســت.  این کارشناس 
فضای مجازی با تأکید بر اهمیت چند منبعی برای ســنجش صحت 
اخبار گفت: گاهی خبرگزاری  ها و رسانه  های رسمی  دنباله روی شایعات 

می شوند. در این شرایط، راه چاره تلاقی دو نظر متضاد است. 
او شرط نخست برای کسب آگاهی در شبكه  های اجتماعی را مراجعه به 
منبع موثق دانست و افزود: البته گاهی همین منبع موثق هم عامدانه یا 
سهوی اشتباه می کند و بعد تكذیبیه می دهد که 80 درصد مخاطبان 
آن را نمی بینند. بنابراین بهترین راه این است که اخبار را چند منبعی 
دریافت کنید. فخاری با اشاره به راهكارهای ارتقای سواد رسانه ای گفت: 
اساس سواد رسانه ای، داشتن نگاه انتقادی است. وقتی خبری در فضای 
مجازی به دســت ما می رسد، باید با دید منتقدانه به آن نگاه کنیم. اگر 
خبری به  جایی مستند می شود، باید آن را با سندش تطبیق دهیم؛ زیرا 
گاهی به تیتر خبر، هیجان می دهند، درحالی که اصل خبر، آن نیست.  

وی تأکید کرد: داشتن نگاه انتقادی، توجه نكردن به تیتر اخبار، پیگیری 
استناد اخبار و تطبیق آن با سند اصلی، می تواند به ارتقای سواد رسانه ای 
کمک کند، زیرا ما نمی دانیم که تولیدکننده پیام چه هدفی دارد و گاهی 
بدون آگاهی، آن را بازنشر می کنیم و خودمان تبدیل به رسانه می شویم.

صفوف مان را فشرده تر کنیم
فرهنگ: حبیب احمدزاده نویســنده و مستندســاز کشورمان درباره 
انتخابات ریاســت جمهوری نوشــت:زیرگوش ما ترامپ درست در روز 
انتخابات ما به عربستان رفت و پس از امضای تنها یک فقره قرارداد یكصد 
و ده میلیارد دلاری فروش اسلحه به دموکراتیک ترین دولت منطقه، به 
رقص شمشیرشــان پیوست. عادل الجبیر وزیرخارجه عربستان هم در 
حضور هیئت ترامپ  و خبرنگارانش گفــت ایران لایق رفتار محترمانه 
نیست. اکنون، زیرگوش ما دشمنان یكصد وده میلیارد اسباب بازی خرید 
و فروش نكرده اند تا به آن نگاه کنند. انتخابات تمام شد، بجای تحقیر و 
عصبیت صفوف مان را فشرده تر کنیم. هزاران سال است که ما یک ملت 

بوده و هستیم. این را فراموش نكنیم.

آنچه می خوانید

قاچــاق کتــاب اگرچــه به گفتــه 
کارشناسان و ناشــران، پدیده و 
معضلی جدید اســت، اما درطول 
یک ســال اخیــر نه تنها آمــار آن 
کاهــش نیافته، بلکه به واســطه 
مهارت یافتن سودجویان و شرایط 
نامناســب نشــر، افزایــش نیــز 

داشته است
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یک درام اجتماعی در فضـــای سنتی

دوشنبه  1  خرداد  1396
11 25 شعبان 1438 22 می 2017  سال سی ام  شماره 8405 

بازیگـــر  فــارس: 
پیشکســــوت تئاتر، 
سینمـــا و تلویزیون، 
گفت: مهران غفوریان 
به دیدار مــن آمد و 
پیشــنهاد بــازی در 
زیر  جدیــد  ســری 

آسمان شــهر را داد و گفت نمی گذارم تو بمیری 
و باید در این ســریال نقش آفرینی داشته باشید. 
ملکه رنجبر با تقدیر از هنرمندان جوانی که حتی 
برخی از آنها را نمی شناســد و جویای احوال وی 
شدند، اظهار داشت: مهران غفوریان به دیدار من 
آمد و پیشــنهاد بازی در سری جدید زیر آسمان 
شهر را داد و گفت نمی گذارم تو بمیری و باید در 
این سریال بازی کنی که به وی گفتم من که کاری 
نکردم و در جواب پاســخ داد اگر کاری هم نکرده 
باشی باید یک سکانس نقش آفرینی داشته باشید. 

نمی گذارم تو بمیری!
انجمن  رئیس  مهر: 
سفالگر  هنرمنـــدان 
ایـــران از برپایــــی 
نمایشگاه های مشترک 
بــا هنرمندان ســایر 
کشــورها از جملـــه 
کشور ترکیه و تمرکز 

بر برپایی ورک شاپ به جای برپایی بی ینال سفال 
معاصر ایران خبر داد. بهزاد اژدری گفت: ما به لحاظ 
ایده پردازی و همچنین ارتباط با هنرمندان سراسر 
جهان باید ســمت و ســوی جدیدی به روش های 

مدیریتی خود بدهیم. 
برپایی یازدهمین دوســالانه ســفال معاصر ایران 
۶ ســال به تعویق افتاده است و درحال حاضر نیز 
بستر اجرایی اش فراهم نیست. هیئت مدیره معتقد 
است بهتر است برنامه های هنری مشترک با دیگر 

کشورها را جدی تر بگیریم.

دوسالانه سفال برگزار نمی شود
مهــر: ســخنگوی 
شورای صنفی نمایش 
با اشاره به اینکه سال 
در  شهر  سه  گذشته 
اکــران رمضان موفق 
اعلام  کردنــد،  عمل 
کرد که جزئیات طرح 

اکران رمضان ۹۶ در جلسه امروز به بحث گذاشته 
می شود. غلامرضا فرجی گفت: در تلاشیم تا اکران 
رمضان در سال ۹۶ نســبت به سال های گذشته 
بــه ویژه در جذب مخاطب موفق تر عمل کند، در 
همین راستا یکی از اهداف اصلی ما این است که 
ظرفیت سینماها را افزایش دهیم. وی ادامه داد: در 
حال حاضر پیشنهادها و نظرات مختلفی از سوی 
صنوف عضو شورای صنفی نمایش ارائه می شود که 
به زودی مورد بررسی قرار می گیرد و برنامه ریزی 
نهایی برای اجرایی شدن این طرح صورت می گیرد. 

بررسی طرح اکران رمضان
باشگاهخبـرنگاران
جوان:حسین مسافر 
آستانه مدیـر مجموعه 
پردیــس تئاتر تهران 
درباره بـــرنامه هایش 
مجموعه  ایــن  برای 
گفــت: پردیس تئاتر 

همانطــور که از نامش مشــخص اســت، فقط در 
راستای تئاتر برایش برنامه ریزی شده و در این فضا  
موضوع اصلی تئاتراست. کمتر به موضوعات دیگر در 
این مکان پرداخته می شــود. مسافر آستانه اولویت 
اصلی این مجموعه را اجــرای تئاتر خواند و افزود: 
برخی از سالن های پردیس تئاتر تهران امکان پخش 
فیلم دارد و اولویت های بعدی این مجموعه برگزاری 
مراسم  جانبی و پخش فیلم در سالن های دیگر است. 
وی خاطرنشــان کرد: 5 ماه است به همت شهرام 

کرمی  تئاترهای مختلف در اینجا اجرا می شود. 

اولویت نخست در پردیس تهران 

چهره - خبر

ایسنا:کارگردان فیلم »گشت ۲« با ابراز تأسف از اینکه نسخه ای از فیلم اش در بازار 
قاچاق توزیع شده است، گفت: معتقدم پشت این قضیه یک برنامه ریزی و توطئه 
وجود دارد و متأسفم که تمام پیگیری هایم از قوه قضاییه و دیگر ارگان های مربوط 
راه به جایی نبرد. سعید سهیلی با بیان اینکه مدتی است فیلم که همچنان در برخی 
ســینماها در حال اکران است و فروش بالایی هم دارد به طور غیرقانونی در بازار 
قاچاق شده است، بیان کرد: متأسفانه دست قاچاقچی ها در این مملکت از همه بازتر 

است و کسی نمی تواند آن ها را پیدا کند یا با آن ها برخورد کند. 
البته ظاهر قضیه این است که عده ای قاچاقچی فیلم »گشت ۲« را قاچاق کردند اما 
حدس و گمان من این است که اگر نقاب از چهره آن ها برداشته شود صورت های 
آشنایی را می بینیم. چون معتقدم پشت این قضیه یک برنامه ریزی کاملاً هماهنگ 
شــده و با زمینه چینی قبلی وجود دارد؛ چرا که نســخه قاچاق شده همان کپی 
فیلم اســت که به اداره بازرگانی صداوسیما جهت بازبینی فیلم برای گرفتن تیزر 

داده شده بود.

سینما

بویتوطئه
میآید

مهر:مدیر گروه اجتماعی شبکه سه سیما از ویژگی های »ماه عسل« امسال گفت 
که با اجرای احسان علیخانی روی آنتن می رود. ناصر کریمان درباره »ماه عسل« 
که امســال همچون سال های پیش با اجرای احسان علیخانی از شبکه سه سیما 
روی آنتن می رود، گفت: »ماه عسل«، امسال هم به مسئله آسیب های اجتماعی 

می پردازد. 
وی با اشاره به تغییراتی که برنامه امسال نسبت به سال های پیش دارد، توضیح داد: 
تغییراتی در فرم برنامه ارایه شد که جذابیت های بیشتری داشته باشد اما نمی توان 
آنها را بیان کرد و باید رونمایی شود اما این تغییرات در آیتم ها، مصاحبه و دعوت 
از مهمانان صورت گرفته اســت و شاید امسال مجری بیشتر شنونده و مهمانان 

بیشتر گوینده باشند. 
وی افزود: از جمله مقولاتی که در این چند ساله مورد توجه قرار گرفته بحث ایثار 
و از خودگذشتگی مدافعان حرم است و ما هم امسال در »ماه عسل« به این نکته 

توجه داریم و روی این مسئله تمرکز بیشتری انجام شده است.

تلویزیون

تغییرات»ماهعسل«
دررمضان۹۶

گــزارش خبری

یاد

کارگردانفیلمسینمایی»نمیخواهمزندهبمانم«:
کیارستمیتأثیریبرفیلمسازیمننداشت

هنر/تکتمبهاردوست جلسه نقد و بررسی فیلم »نمی خواهم زنده 
بمانم« به نویســندگی و کارگردانی علی یحیایی و تهیه کنندگی قاســم 
قلی پور، شــامگاه شنبه در سالن شماره5 سینما هویزه مشهد به نمایش 
درآمد. این فیلم داستان حوا الهی، خبرنگار حوادث را در روندِ پیگیری یک 
پرونده قتل روایت می کند، وقتی که متوجه اشتیاقِ قاتل به اعدام می شود و 

این درحالی است که مدارک موجود، نشان از بی گناهی او دارد...
در ابتدای این جلسه، علی یحیایی درباره اینکه چطور فیلمی تجربه گرایانه 
و بلند ساخته است، گفت: من باید درباره تهیه کنندگی فیلم صحبت کنم 
و فکر می کنم خیلی عجیب است که تهیه کننده آن فیلم های باسابقه و 
با این قدمت می آید و از ما حمایت می کند. راز ساخته شدن این فیلم را 
باید از تهیه کننده آن بپرسید. در همین رابطه علی قلی پور، تهیه کننده این 
فیلم گفت: فکر می کنم رازش به خاطر هوشــمندی خود کارگردان است 
که اول صحبت را با تهیه کننده شروع می کند. برای کار کردن، شناسنامه 
آدم ها چیزی را تعیین نمی کند. من فکر می کنم هیچ وقت تصمیم نگرفتم 
که کاری کنم، بلکه فقط خوب می دانســتم چه کاری را نباید انجام دهم. 
مهم ترین ویژگی این گروه هم این بود که هیچ کس نمی خواست خودش 
دیده شــود، بلکه همه دنبال این بودند که همراه با جمع، کاری را انجام 

دهند. 

 تقلید نکنید و خودتان باشد
یحیایی در ادامه گفت: این کــه می گویید چقدر حضور من در دوره های 
فیلم سازی آقای کیارستمی روی ساخته شدن این فیلم تأثیر گذاشته؟ باید 
با احترام بگویم هیچ! اصلاً کل حرف آقای کیارســتمی در آن دوره ها این 
بود که: »تقلید نکنید و خودتان باشد« ولی یک نکته ای وجود دارد و آن 
این بود که ایشان ما را به جسور بودن دعوت می کرد. دوستان من ناراحت 
می شوند که من چرا این را می گویم، ولی واقعاً بودن سر کلاس های آقای 
کیارستمی، هیچ ربطی به اینکه بخواهیم فیلم ساز خوبی بشویم، ندارد. شما 
همین که فیلم های ایشــان را تماشا کنید، کفایت می کند. وی همچنین 
درباره اینکه این حجم از تنهایی در فیلم از درون خود شما می آید یا به این 
مضمون علاقه دارید؟ گفت: من اصلاً جز تنهایی چیز دیگری نمی بینم. 
بحث اصلاً علاقه من به تنهایی نیست، بلکه ما درون این »تنهایی« زندگی 
می کنیم. ما ســمت دیگر گود ایستاده بودیم و فکر می کنم هنر و تجربه 

جایش این است که طرف دیگر قضیه را هم نمایش دهد.

مراسمچهلمعارفلرستانیبرگزارمیشود
هنر:مراســم چهلم عارف لرســتانی 
روز دوشــنبه اول خــرداد، با حضور 
هنرمندان عرصه ســینما و تلویزیون 
در فرهنگســرای ارســباران برگــزار 
می شود. این مراسم امروز ساعت ۱۸ 
با حضور اصغر همت رئیس خانه تئاتر، 
پیشکسوتان و هنرمندان عرصه تئاتر، 
ســینما و تلویزیون در فرهنگسرای 

ارسباران برگزار می شود. سخنرانی اصغر همت، سپند امیرسلیمانی و دیگر 
هنرمندان به همراه حافظ خوانی سپهر محمدی و اجرای زنده موسیقی 
بخش هایی از این برنامه است.   عارف لرستانی زاده ۱5 بهمن سال ۱۳5۰ 
در شهر کرمانشــاه بود. او با مجموعه »جُنگ ۷۷« به کارگردانی مهران 
مدیری پا به عرصه بازیگری گذاشــت و ۲۶ فروردین سال ۱۳۹۶ بر اثر 
ایست قلبی درگذشت. محمدرضا هدایتی، جواد رضویان، سیامک انصاری، 
هادی کاظمی، اصغرهمت، مهران غفوریان، رضا داود نژاد، علیرضا عصار 
و... از جمله بازیگران میهمانی هستند که در این یادمان حضور می یابند. 

هنر/تکتمبهاردوســت محمدحســین 
لطیفی برای هیچ یک از مخاطبان تلویزیون نامی 
ناآشــنا و خاطره ای غریب نیست. سریال های 
زیبا و ماندگاری چــون صاحبدلان، وفا، نردبام 
آســمان، تنهایی لیلا، دودکش و... همه و همه 
خود گویای این مدعاست. لطیفی امسال و بعد 
از مدت ها دور بودن از تلویزیون، با ســریالی نو 
قرار اســت بار دیگر خاطره ســریال هایی چون 

صاحبدلان را در یادها زنده کند.
»ســر دلبران« به نویســندگی حسین حسنی 
و رضا خمســه و بــه تهیه کنندگی محمدرضا 
شفیعی در ۳۰قسمت قرار است لحظات خوبی 
را بعد از افطار برای مخاطبان شبکه دو سیما به 

نمایش بگذارد.
این ســریال که قــرار بــود پیــش از این به 
کارگردانی امیر پوروزیری و با نام »شادآباد« و به 
نویسندگی محمدرضا محسنی راد ساخته شود، 
بنا به دلایلی به کارگردان خوش ذوق ســینما و 
تلویزیون، محمدحســین لطیفی و گروه جدید 
تیم نویســندگان سپرده شــد و نامش به »سر 

دلبران« تغییر کرد. 
لطیفی در دومین تجربه همکاری اش با شفیعی 
بعد از سریال »تنهایی لیلا«، مضمونی اجتماعی 
را در یک محله، و با تأکید بر نقش مسجد و امام 
جماعت در رتق و فتق مشــکلات روزمره مردم 

روایت می کند.
این ســریال که با محوریت مســجد و سبک 
زندگی اســلامی در دل فضای سنتی شهر یزد 
روایت می شود، از بطن روایت تضادهای فرهنگی 
و اقتصادی، به دنبال قصه ای است که تمام این 
تضادها و منطق ها را کنار می زند و به رستگاری 
می رسد و تقریباً بخش عمده آن به خاطر تنوع 
در فضاســازی و اقتضائات داســتانی در شهر 
یزد تصویربرداری شــده که به قول کارگردان، 
چنین بافت قدیمی در تهران وجود ندارد و در 
قدیمی ترین محله تهران هم به یک باره شــاهد 

یک ساختمان بلندمرتبه خواهید بود.
»ســر دلبران« که از اواخر سال پیش در تهران 
کلید خــورده، این روزها همزمان بــا روزهای 

پایانی تصویربرداری، مراحل فنی سریال را نیز 
پشت سر می گذارد تا هرچه زودتر برای پخش 
تحویل آنتن شــبکه دو سیما شود. این سریال 
پــر از ویژگی هــای خاص آثار محمدحســین 
لطیفی است که از آن جمله می توان به حضور 
کارگردان به عنوان یکی از بازیگران این سریال 

و دیده شــدن برزو ارجمند در لباس یک 
روحانــی بــرای دومین بار بعــد از فیلم 
اخراجی هــای۲ و به عنوان محوری ترین 
شخصیت این سریال در قاب دوربین 

و البته تأکید نویسنده و کارگردان 
بر واقعی بودن شــخصیت های 

نقش آفرین در اثر که به همین 
جهت در نگارش فیلم نامه، 

برای طیــف متعددی از 
شخصیت پردازی  افراد، 

شده است، اشاره کرد.

 حضــور پررنگ 
پیشکســوتان در قاب 

تلویزیون
در همیــن رابطــه داوود 
جمشــیدی مدیر تولید 
اشاره  این سریال ضمن 
این ســریال  این که  به 
خــاص  ســختی های 

خودش را دارد، می گوید: یکی از ســختی های 
خــاص این کار، تعــداد زیاد بازیگران اســت و 
اینکه همراه با بازیگران پیش کســوتی هستیم 
که می بایســت توجه ویژه ای به ایشــان بشود 
و حرمــت آن ها رعایت شــود، ولــی بحمدالله 
تا امروز شــرایط خوبی داشــته ایم و امیدواریم 
»ســر دلبران« درنظر مردم نیز دیده شــود و 
خستگی از تن عوامل کار دربیاید.  جمشیدی 
ادامه می دهد: نمی دانم چرا دوســتان کارهای 
مناســبتی را می گذارند برای دقیقه۹۰. این کار 
باعث فشار شدید به گروه تولید می شود و گاهی 
باعث شده ســریال های مناسبتی به مناسبت 
موردنظر نرســد. مثلًا کارهایی کــه برای ایام 

هفته نیــروی انتظامی، هفته دفاع مقدس، ایام 
نوروز، ماه مبارک رمضان، دهه فجر و... ساخته 
می شود، عموماً با این مشکل جدی مواجه است 
و همیشه برای رســاندن کار به آنتن، استرس 
شدیدی داریم.  این مدیرتولید، حضور بازیگران 
پیش کسوت این گروه را مایه برکت کار می داند 
و می گویــد: حضور این عزیزان برای تمام گروه 
ما یک اتفاق ویژه اســت و خوشحالیم که این 
عزیزان مانند بزرگ ترهای هــر خانواده همراه 
ما هســتند. وی در پایان ابــراز امیدواری کرد 
که »سر دلبران« جزء آثار ماندگار در سال های 
اخیر باشد و از آن به عنوان یکی از کارهای خوب 
محمدحسین لطیفی و بازیگران سریال یاد شود.

 زنی ایرانی، زنی آرام
متین ستوده که در این سریال نقش همسر برزو 
ارجمند را بازی می کند، درخصوص حضورش در 
این سریال می گوید: همیشه کار با محمدحسین 
لطیفی یکی از اهداف و خواسته های من بوده و 
خوشــحالم که این اتفاق رقم خورد و کار با او 

برایم خیلی لذتبخش است.
او با اشاره به این که راضیه نقش متفاوتی نسبت 
به نقش هایی است که تا حالا بازی کرده، ادامه 
می دهد: درواقع نقش همســر یــک روحانی را 
بــازی می کنم که به نظرم نقش جذابی اســت. 
راضیــه در زندگی اش متحمل ســختی هایی 
شــده و حالا با یک روحانی ازدواج کرده است. 
زنی آرام از قشــر متوســط جامعه که همسر و 
زندگی اش را دوســت دارد. بازیگر نقش راضیه 
در ادامه تحلیلش از شخصیت پردازی کاراکتری 
که بــازی می کند، می گوید: تا اینجای قصه که 
پیش رفتیم، به زعم من کاراکترها، به خصوص 
درســتی  شــخصیت پردازی  راضیــه، 
داشــته اند. ازطرفی دیگر تحلیل خود 
به عنوان کارگردان  نیز  لطیفی  آقای 
از این شخصیت آن قدر درست است 
که به مــن کمک می کند لایه های 
درونی شــخصیت را پیدا کنم و به 
آن شــخصیتی برســم که از همه 

درست تر است.
 ســتوده درباره این کــه راضیه تا 
چه انــدازه در روند قصه تأثیرگذار 
است، می گوید: شــخصیتی را که 
بازی می کنــم، در روند قصه تأثیر 
زیــادی دارد، چــون بخش مهمی 
از زندگــی شــخصیت اصلی قصه 
ما سید سلیم اســت که خیلی به 
همسرش علاقه دارد و اتفاقاتی که 
درطــول زندگی برای او می افتد و 
مسیر زندگی اش را عوض می کند، 
به خاطر همسرش است؛ اتفاقاتی 
کــه درطول قصــه متوجه آن ها 

می شویم.

هــنر

آنچه می خوانید

این سریال که با محوریت مسجد 
و ســبک زندگی اســامی در دل 
فضای ســنتی شــهر یزد روایت 
می شود، از بطن روایت تضادهای 
فرهنگــی و اقتصــادی، به دنبال 
قصــه ای اســت کــه تمــام ایــن 
تضادها و منطق ها را کنار می زند 

و به رستگاری می رسد

عکس: حسن هندی
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خط پلیس

برخى رخدادهاى مجرمانه را 
نمى توان انکار کرد

خط قرمز: در پى درج مطلبى با عنوان «فخرفروشــى پلیس با دســتگیرى 
مجرمان پس از ده ها جنایت» که در صفحه خط قرمز به چاپ رســید، نیروى 
انتظامى توضیحى ارســال کرده که با این جمله شروع مى شود «فخرفروشى 

جایگاهى در قاموس خدمتگزارى پلیس ندارد».
1) اساســاً واژه هایى همچون فخرفروشــى با روحیه و فلسفه وجودى پلیس 

مردمى و خدمتگزار در تعارض است.
2) قطع نظر از اینکه یکى از اقتضائات منطقى کار پلیس، اطلاع رســانى به موقع 
کشــف جرایم و اعلام اخبار دستگیرى مجرمین و بزهکاران و بویژه در جرایم مهم 
و خشن به منظور تأمین امنیت روانى شهروندان عزیز مى باشد، اقدامات مربوط به 
حوزه پیشــگیرى از وقوع جرایم نیز در جاى خود مورد توجه و اهتمام پلیس است 
اما به لحاظ ماهیت و خصوصیت ایجابى و گسترده آثار امنیت، انعکاس کلى آن را 
مى توان در فضاى امن استان، در سایه الطاف قدسى حضرت على بن موسى الرضا(ع) 

جست وجو کرد، گرچه وقوع برخى رخدادهاى مجرمانه را نیز نمى توان انکار نمود.
3) کنش هاى مجرمانه همواره و الزاماً رفتارهاى ساده و آشکار نیستند و طبیعتاً 
على رغم تلاش پلیس، به علت وجود برخى ضعف هاى مربوط به حوزه علل و 
عوامل دیگر ارتکاب جرم که بعضاً از حیطه نظارت و اختیار پلیس خارج است 
و سوءاستفاده مجرمین از همین فرصت ها، جرایمى را رقم مى زند که کشف آن 
به روش هاى خاص و بعضاً طولانى، بخشى از ظرفیت و توان پلیس را به خود 

اختصاص مى دهد.
4) بزهــکاران تلاش مى کنند تا براى تحقــق رفتارهاى مجرمانه از روش هاى 
متفــاوت و بعضاً پیچیده به منظور کاهش هزینه هــاى ارتکاب جرم و امحاى 
آثار و ادله آن و یا ایجاد آدرس هاى غلط در شناسه هاى مربوط به کشف جرم 
و دســتگیرى، بهره ببرند، لذا ارزش کشف جرایم به ویژه جرائم مهمه از نقطه 
نظر کارشناسى ابتناء بر ارزیابى شیوه ها و شگردهاى ارتکاب و توانایى مرتکب 
در مخفى نگه داشــتن آثار رفتار مجرمانه از یک طرف و قابلیت هاى علمى و 
حرفه اى و شیوه هاى پلیسى کشف جرم و نیز تلاش هاى هوشمندانه و شبانه 
روزى عناصر انتظامى از طرف دیگر دارد و تجربه نشان مى دهد در پیچیده ترین 

معادلات مجرمین بازنده هستند.
5) برخــورد با هر جرم و مجازات هر مجرمى، خواه تازه کار و یا حرفه اى 
برابر قوانین و مقررات جزایى با تحقق شرایط لازم از سوى دستگاه قضایى 
در جاى خود ضرورت داشته و در هر مورد براساس رأى محکمه مجازات 
انجام مى شود و طبیعتاً قابلیت هاى قانونى و میزان بازدارندگى مجازات ها 
و اعمال سیاست کیفرى در جایگاه خود قابل گفت وگو مى باشد و در هر 
صورت باید به قوانین و الزامات و حقوق پیش بینى شــده در آن احترام 

گذاشت.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

مرگ پسر 18 ساله جلوى 
چشم دوستانش

خــط قرمز: پیکر بى جــان جوان 18 ســاله از تالاب 
شن چال گرمسار بیرون کشیده شد.این پسر به همراه دو 
نفر از دوستانش براى شنا به منطقه شن چال روستاى 

محمد آباد گرمسار رفته بود.
على یحیایى معــاون امداد و نجــات هلال احمر 
استان سمنان درباره جزئیات حادثه تالاب شن چال 
گرمســار گفت: نیروهاى آتش نشــانى گرمسار با 
درخواســت فــورى از هلال احمر از غرق شــدن 
یک جوان 18 ســاله در تالاب شن چال روستاى 
محمدآباد این شهرســتان خبر دادند که غواصان 

هلال احمر عازم محل شدند.
در بررســى هاى اولیه مشخص شد این جوان به همراه 
دو نفر از دوستانش براى شنا وارد این تالاب شده بودند 
که آن دو نفر توانستند خود را از مهلکه نجات دهند اما 
نفر سوم با توجه به رســوبى و گل ولاى بودن در عمق 
هشت مترى غرق شد که نیروهاى اورژانس، هلال احمر 
و آتش نشــانى و فرماندار گرمســار نیز در محل حضور 

داشتند.
یحیایى تأکید کرد: افرادى که داراى استخرهاى ذخیره 
آب کشــاورزى هســتند باید موارد ایمنى مانند فنس 
کشى، نصب تابلو شــنا ممنوع و یا با گذاشتن نگهبان 
در ورودى ســدها از ورود افراد بــه داخل این آب هاى 
راکد جلوگیرى کنند که باید گفت اکثریت مردم تصور 
مى کنند با دانستن فن شنا مشکلى متوجه آن ها نخواهد 
بود اما گل ولاى و رسوبات موجود باعث گیرکردن پاى 
انسان و در نهایت غرق شدن او مى شود لذا باید احتیاط 

را رعایت کرد.

علت اصلى مرگ معدنچیان 
گلستان مشخص شد

 خط قرمز: پزشکى قانونى استان گلستان دلایل مرگ 
معدنچیان در تونل یورت آزاد شهر را اعلام کرد.

سوختگى شدید و عوارض ناشى از آن، ضربه مغزى ناشى 
از شکســتگى جمجمه و نارسایى تنفسى ناشى از قرار 
گرفتن در فضاى محبوس معــدن، از مهمترین دلایل 

مرگ معدنچیان یورت بود.
حسین  زارعى مدیرکل پزشکى قانونى استان گلستان 
گفت: نمونه خون متوفیان نوبت دوم در خصوص وجود 
گاز مونواکســید کربن بررسى شدکه نتیجه همه آن ها 

مثبت بود.
زارعى ادامــه داد: به دلیل عدم احراز هویت 5 تن باقى 
مانده نمونه ها براى بررســى از نظر DNA به پزشکى 
قانونى مشهد ارسال شــد و پس از حدود 2روز هویت 
تمامى اجساد با آزمایش هاى انجام شده مشخص و جواز 

دفن ها صادر شد.

خط حادثه

خط قرمز: مردى که در اقدامى جنون آمیز خواهر خود را به 
قتل رسانده بود به دلیل گذشت اولیاى دم از قصاص گریخت. 
رســیدگى به این پرونده از 30 فروردین ماه سال گذشته و 
با گــزارش یک فقره دعواى خانوادگى بــه مأموران ورامین 
آغاز شد. پس از این با حضور مأموران انتظامى و امدادى در 
محل و همچنین مشخص شدن فوت دختر 21 ساله اى این 
موضوع به بازپرس کشیک دادسراى ورامین اطلاع داده شد و 
تحقیقات اولیه در این زمینه در محل اعلامى کلید زده شد. 
تحقیقات در مرحله اول نشــان از این داشت که خواهرى به 
زعم اینکه برادر 28 ساله اش او را از بیرون رفتن از منزل منع 
مى کرد به راه خود ادامه داده و بر اثر همین موضوع درگیرى 
بین این دو نفر شــدت گرفته است که نتیجتاً این درگیرى 
به یک نزاع خونین ختم شــده و برادر با چاقو خواهر خود را 
مضروب ســاخته است که با وجود رسیدن نیروهاى امدادى 
دختر 21 ساله فوت کرده بود. پس از این و با دستور بازداشت 
موقت مرد خواهرکش، بزودى جسد دختر جوان به پزشکى 

قانونى منتقل شد.
پس از انتقال مرد خواهرکش به دادسرا و با توجه به اعتراف 

صریح او به قتل خواهرش، سریعاً کیفرخواست در این پرونده 
صادر شــد که با توجه به اعلام گذشت اولیاى دم مقتول از 
فرزند خود، در نهایت کیفرخواست دادسرا در این مرحله براى 
پرونده با اعلام موقوفى تعقیب در قســمت دیه و قصاص به 
دادگاه فرستاده شــد که نماینده دادستانى نیز رسیدگى از 
جنبه عمومى به جرم این مرد را خواســتار شد و با توجه به 
اینکه از باب چاقوکشى در انظار عموم و اخلال در نظم عمومى 
جامعه بر قاتل بیم تجرى مى رفت قضات شعبه هشتم دادگاه 
کیفرى یک استان تهران رسیدگى به این پرونده را در اولویت 
کار خــود قرار دادند. پس از احضــار قاتل به محضر دادگاه، 
در جلسه محاکمه اى که در شعبه هشتم دادگاه کیفرى یک 
استان تهران و به ریاست قاضى حسین اصغرزاده و مستشار 
قاضى حشمت االله توکلى برگزار شده بود، او در دفاع از خود 
گفت: روز قبل از وقوع قتل به خانه رفتم و وقتى چشمم به 
گوشى خواهرم خورد از طریق اس.ام.اس ها و تماس هاى رد و 
بدل شده متوجه رابطه او با مرد غریبه اى شدم. در رابطه با او 
تحقیق کردم و به صورت پیامکى با او قرارى صورى را ترتیب 
دادم که پس از رســیدن به سر قرار با او درگیر شدم و گفتم 

حق ندارى با خواهر من رابطه داشــته باشى که او گستاخ تر 
شــد و به من فحش داد و من هم گفتم باید بمانى تا پلیس 
بیاید اما چون آنجا محله او بود آشناهایش به دادش رسیدند 
و مرا مورد ضرب و شتم قرار دادند. خیلى ناراحت شده بودم و 
وقتى به خانه رسیدم ماجرا را براى اهل خانه تعریف کردم که 
آن ها گفتند به خواهرت حرفى نزن تا آبرو ریزى نشود. فردا 
صبح در حالیکه متوجه شده بودم او مى خواهد از خانه بیرون 
برود جلــوى او را گرفتم که او گفت به تو ربطى ندارد و مرا 
شماتت کرد. من که از رفتار زننده او در رابطه با خودم ناراحت 
شده بودم او را با چاقو زخمى کردم تا نتواند جایى برود. زمانى 
که قاضى از او پرســید چرا به جاى خواهرت پسرى را که با 
خواهرت رابطه داشــت زخمى نکردى که او ساکت شد و در 
انتهاى این جلسه قضات عالیرتبه وارد شور شدند و این قاتل 

بیرحم را به ده سال حبس محکوم کردند.

مرد خواهرکش قصاص نمى شود
صریح او به قتل خواهرش، سریعاً کیفرخواست در این پرونده 
صادر شــد که با توجه به اعلام گذشت اولیاى دم مقتول از 
فرزند خود، در نهایت کیفرخواست دادسرا در این مرحله براى 
پرونده با اعلام موقوفى تعقیب در قســمت دیه و قصاص به 
حق ندارى با خواهر من رابطه داشــته باشى که او گستاخ تر دادگاه فرستاده شــد که نماینده دادستانى نیز رسیدگى از 

بیرحم را به ده سال حبس محکوم کردند.

خط قرمز- سعید کوشافر: هیاهو از مغازه به گوش مى رسید، 

مشتریان یکى پس از دیگرى از فروشگاه خارج شدند و کسبه 

اطراف به طرف داد و فریاد حرکت کردند، چند لحظه بیشــتر 

نگذشت که جمع زیادى از مردم مقابل فروشگاه مبل در جاده 
شاندیز جمع شده بودند.

مردى با صداى بلند فریــاد مى زند که من پولم را مى خواهم، 

اگر ندارى بجاى آن مبل مى برم، او در مقابل چشمان متعجب 

مردم از روى وانت کاغذى را به نمایش مى گذاشت و با صداى 

بلند مى گفت این چک 16 میلیونى این آقاســت که برگشت 

خــورده و من فقط دارم پولم را نقد مى کنــم. او از روى وانت 

پایین آمد و دوباره به داخل فروشــگاه رفت تا مبل دیگرى را 

بردارد و داخــل وانت بگذارد که با ممانعت صاحب مغازه روبه 

رو شــد، صاحب مغازه به او مى گفت که شما اشتباه مى کنید، 

با این کار دارید آبروى من را مى برید، من اصلاً چکى ندارم که 

بخواهد برگشت بخورد. در این میان مرد عصبانى دایم مى گفت 

مگر شما آقاى فلانى نیستى و مرد مى گفت بله هستم ولى این 

چک مال من نیست و شما دارید اشتباه مى کنید. در این میان 

چند نفر از کسبه تلاش داشتند با پادرمیانى موضوع را خاتمه 

دهند و از مردم و کســانى که مقابل مغازه جمع شــده بودند 

درخواســت مى کردند که بروند. سر و صدا هر لحظه بیشتر و 

بیشتر مى شد داد و فریادهاى مرد طلبکار چک به دست از یک 

ســو و فریادهاى مرد بدهکار مغازه دار از سوى دیگر، بالاخره با 

پلیس تماس گرفتند، مرد طلبکار همچنان تلاش داشت مبل ها 

را از مغازه خارج کرده و به عوض طلبش ببرد که مأموران پلیس 
شهرستان بینالود سر رسیدند.

مرد طلبکار که متوجه حضور مأموران شده بود با برگه چکى که 

دستش بود به طرف آنها رفت و گفت که این چک 16 میلیونى 

متعلق به این آقاست، ما آمده ایم بجاى طلبمان از مغازه اش مبل 

ببریم که مانع شده اســت. در مقابل مرد مغازه دار به مأموران 

گفت که این چک مربوط به من نیست و اشتباهى رخ داده، هر 

چه به این آقا مى گویم باور نمى کند. پایان دادن به این غائله جز 

با هدایت هر دو طرف به کلانترى ممکن نبود. سرهنگ عباس 

نظافتى فرمانده انتظامى شهرستان بینالود در تشریح این ماجرا 

به خبرنگار خط قرمز مى گوید: مأموران وقتى به محل رسیدند 

متوجه شدند که یک نیسان در حال بار کردن تعداد زیادى مبل 

است و دو طرف دعوى در حال مشاجره هستند، مردى تلاش 

دارد مبل ها را از مغازه خارج کند و مغازه دار مانع خروج مبل ها 

مى شود و بخاطر همین میان این دو نفر درگیرى لفظى شدیدى 

رخ داده است و هر لحظه ممکن است منجر به درگیرى فیزیکى 

شود. ســرهنگ نظافتى خاطرنشان مى کند: بعد از هدایت هر 

دو طرف دعوى به پاســگاه انتظامى شاکى مدعى مى شود که 

یک چک 16 میلیون تومانى برگشــت خورده از صاحب مغازه 

دارد که قصد داشــته به عوض طلب خود از فروشگاه مقدارى 

مبل خارج کند اما با ممانعت صاحب مغازه رو به رو شده است. 

در مقابل او مالک مغازه مدعى مى شود که فرد طلبکار وى را با 

برادر دوقلویش که از هر جهت شبیه هم هستند اشتباه گرفته 

است و به حرفهایم هم گوش نمى دهد که این چک متعلق به او 

نیست. او مدعى شد مرد طلبکار قصد داشت با ایجاد درگیرى 

چند دست مبل را به عوض بدهى برادرم از مغازه خارج کند که 

مانع وى شده و با پلیس 110 تماس گرفتم. در این میان افسر 

نگهبان وقت اقدام به بررســى چک 16 میلیونى و صادرکننده 

چک کرد و مدارك هویتى مرد صاحب مغازه را هم رویت کرد 

که مشــخص شد مرد طلبکار اشتباه کرده است و صادرکننده 

چک برادر دوقلوى فروشــنده مبل اســت. به گفته سرهنگ 

نظافتى مرد طلبکار که متوجه اشــتباه خود شده بود از مبل 

فروش عذرخواهى کرده و اموال مغازه را به او بازگرداند. فرمانده 

انتظامى شهرستان بینالود در همین راستا به شهروندان توصیه 

کرد که از انجام اعمال خودســرانه براى وصول طلب خوددارى 

کرده و همواره از راه هــاى قانونى اقدام کنند تا گرفتار چنین 
مشکلاتى نشوند.

چک برگشتى راز بدهکارى برادر دو قلو را فاش کرد



خط بین الملل

موش ها، نوزادى را خوردند 
خط قرمز: نوزاد 15 روزه زوج جوان آمریکایى که دستکم 100 نقطه از بدنش 
توسط موش ها خورده شده بود، به بیمارستان انتقال یافت و والدین او نیز پس 

ازبازجویى روانه زندان شدند. 
این ماجراى دلخراش زمانى فاش شــد که پزشــکان پس ازمعاینه و بررسى 
وضعیت جسمانى نوزاد با جراحت هاى فراوان روبه رو شدند. این درحالى بود که 

والدینش از علت جراحت ها ابراز بى اطلاعى کردند.
پس از اعلام موضوع به پلیس، مادر 18 و پدر 19 ساله دخترك تحت بازجویى 
قرارگرفته و مدعى شدند نمى دانند چگونه موش ها به نوزادشان حمله کرده اند! 
آن ها ســپس به جرم سهل انگارى در نگهدارى فرزندشان دستگیر و به زندان 
منتقل شدند. نوزاد نیز بلافاصله تحت درمان قرار گرفت اما پزشکان از وضعیت 

سلامتش ابراز نگرانى کرده اند.

بلایى که قاتل آمریکایى
 بر سر شاهد 6 ساله سرقت آورد

خط قرمز: سه جوان شرور که 
در جریان سرقت خودرو یک 
زن، پســر او را هم ناخواسته 
ربوده بودند براى خلاصى از 
دست شاهد خردسال، او را با 

شلیک گلوله کشتند. 
پلیــس  گــزارش  بــه 
«مى سى ســى پى» آمریکا، 
درجریان این جنایت، ســه 

پسرجوان به نام هاى «برایان مک برید»- 19 ساله-، «دیالن واشنگتن»- 17 ساله 
- و «دوآن دیوندرو والفیلد»- 17 ساله- خودرو یک زن را ازمقابل مرکزخرید به 

سرقت بردند غافل ازاینکه پسر 6 ساله این زن در صندلى عقب خواب است.
دقایقى بعد با گزارش ماجراى ســرقت و آدم ربایى، تحقیقات گسترده 
پلیسى دراین باره آغاز شد تا اینکه مأموران پس از 8 ساعت جست و جو و 
ردیابى، سرانجام جسد پسر خردسال را در خودرو رها شده مادرش کشف 
کردند. بررسى ها نشان داد سارقان این کودك را با شلیک گلوله به قتل 

رسانده اند. 
بدین ترتیب عاملان ســرقت و جنایت، با تحقیقات تخصصى شناسایى 
و دستگیرشــدند. متهمان پس از دستگیرى اعتراف کردند فقط با هدف 
سرقت، خودرو زن جوان را بردند اما وقتى متوجه شدند پسرخردسال این 
زن روى صندلى عقب به خواب رفته است از ترس شناسایى او را کشتند. 
آن ها پس ازاعتراف هایشــان روانه زندان شدند تا پس ازتکمیل تحقیقات 

محاکمه شوند. 
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خط قرمز: تصادف تلخ دو جوان موتورســوار با نیســان 
ســناریوى مرگبارى را رقم زد.  ســاعت 5 عصر شنبه 30 
اردیبهشت ماه امسال دو جوان سوار بر موتور از مسیر باغرود 
به سمت نیشابور در حال حرکت بودند که ناگهان خودروى 
نیسان وانت تغییر مسیر داد و همین باعث تصادف هولناکى 
شد.  خیلى زود تیم هاى امدادى و پلیس راه در محل حادثه 
حاضر شدند و بررسى هاى ابتدایى تیم پزشکى نشان از آن 
داشت که علیرضا 21 ساله که راننده موتورسیکلت بوده در 
همان صحنه تصادف به کام مرگ فرو رفته است. حمیدرضا 
20 ســاله نیز که به شــدت مجروح شــده بود خیلى زود 
توسط امدادگران اورژانس به بیمارستان نیشابور منتقل شد. 
سرهنگ حسین بیات مختارى، رئیس پلیس نیشابور با اعلام 
این خبر به خط قرمز گفت: کارشناسان پلیس راهنمایى و 
رانندگى در محل علت ایــن حادثه مرگبار را بى احتیاطى 

راننده نیسان در زمان تغییر مسیر و دور زدن اعلام کردند.

واژگونى مرگبار بونکر سیمان 
در بزرگراه فتح

واژگونى  قرمز:  خط 
بونکر سیمان بر روى 
پراید  سوارى  خودرو 
در بزرگراه فتح، مرگ 
دو نفر از شهروندان را 
رقــم زد. طى تماس 
خودروهاى  رانندگان 
با ســامانه  عبــورى 

125 و اطلاع رسانى این حادثه، ستاد فرماندهى سازمان 
آتش نشانى تهران بى درنگ نیروهاى عملیاتى ایستگاه 
59 را به بزرگراه فتح، حوالى کیلومتر 11 رهســپار کرد. 
حسن ســیفى معاون منطقه چهار عملیات آتش نشانى 
تهران که به همراه آتش نشــانان در محل حادثه حاضر 
شده بود، گفت: یک دستگاه بونکر حمل سیمان به علت 
نامشخصى از مسیر اصلى خارج شده و پس از برخورد با 
یک دستگاه خودرو سوارى پژو 206 بر روى یک دستگاه 
خودرو ســوارى پراید واژگون شده و متوقف شد. دو نفر 
سرنشین خودرو سوارى در داخل اتاقک در هم پیچیده 
این وســیله نقلیه محبوس شدند و راننده بونکر سیمان 
قبل از رسیدن نیروهاى عملیاتى از داخل این وسیله نقلیه 
خارج شده و از سوى امدادگران اورژانس به مراکز درمانى 
منتقل شــده بود.نیروهاى عملیاتــى با کمک جرثقیل، 
بونکر سیمان را به حالت اولیه بازگرداندند و با بکارگیرى 
تجهیزات هیدرولیکى قسمتى از بدنه خودرو پراید را برش 
داده و هر دو سرنشین(یک نفر مرد و زن حدوداً 40 ساله) 
را از اتاقک خودرو سوارى خارج کرده و تحویل امدادگران 
اورژانس دادند. پس از معاینات پزشــکى از سوى عوامل 
اورژانس مشخص شد هر دو سرنشین خودرو سوارى براثر 

شدت جراحات وارده جان خود را از دست داده اند.

خط خبر
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واژگونى 
بونکر سیمان بر روى 
پراید  سوارى  خودرو 
در بزرگراه فتح، مرگ 
دو نفر از شهروندان را 
رقــم زد. طى تماس 
خودروهاى  رانندگان 
با ســامانه  عبــورى 

خط قرمز - کاهانى مقدم: جوان 30 ساله اى که با شمشیر 
به خودروهاى عبورى در خیابان هاى مشــهد حمله ور شده 

بود، به دام افتاد.
به گزارش خبرنگار ما ســاعت 12 و 43 دقیقه روز شــنبه 
شــهروندان رهگذر در خیابان درودى حوالى میدان ســپاد 
مشــهد، با جوان شرورى مواجه شــدند که حالت طبیعى 

نداشت و در حالى که شمشیر به دست گرفته و عربده کشى 
مى کرد، به چند خودرو حمله ور شــده و شیشــه هاى این 

خودروها را تخریب مى کرد.
فرمانده انتظامى مشهد در این باره گفت: شاهدان این صحنه 
با ترس و وحشت موضوع را به مرکز فوریت هاى پلیسى 110 
اعلام کردند که با توجه به حساسیت موضوع، بلا فاصله تیم 
گشتى کلانترى سپاد مأموریت یافت موضوع را پیگیرى کند.

سرهنگ محمد بوستانى اظهارداشت: این فرد شرور قبل از 
رسیدن مأموران انتظامى، از محل گریخته بود اما با توجه به 
سرنخ هاى موجود و تحقیقات به عمل آمده متهم شناسایى و 
تحت تعقیب قرار گرفت و مأموران کلانترى سپاد در اقدامى 
ضربتى و غافلگیرانه و پس از هماهنگى با مقام قضایى او را در 

مخفیگاهش دستگیر کردند.
وى با بیان این که این شــرور 30 ساله که حامد نام دارد، با 
تشــکیل پرونده به مراجع قضایى معرفى شده است، افزود: 
پلیس مشهد با افرادى که بخواهند نظم و آسایش شهروندان 

را خدشه دار کنند، تعارفى ندارد.

پاتک پلیس مشهد به مخفیگاه شرور شمشیر به دست

کلاهبردارى تلگرامى دخترجوان از 14مرد متأهل 

کلاهبردار با کلاس آخر هفته 
ماشین مى خرد و مى فروشد

خط قرمــز: رئیس پلیس فتــاى اســتان یزد از 
دستگیرى کلاهبردار 300 میلیون ریالى وعده هاى

         غیر اخلاقى شبکه هایاجتماعى خبر داد.
ســرگرد ابوطالبى گفت : چندى پیش شخصى سى 
ساله و متأهل با در دست داشتن مرجوعه قضایى به 
این پلیس مراجعه و بیان داشت که فردى به هویت 
آرزو در فضاى مجازى پس از مدتى رابطه با من در 
شبکه هاى اجتماعى با وعده هاى غیر اخلاقى اقدام به 
سیزده میلیون تومان کلاهبردارى نموده و بلافاصله با 
بلاك کردنم در شبکه هاى اجتماعى رابطه خود را با 

من قطع نموده است.
 وى افــزود: بــا توجه به اختلافــات خانوادگى و 
مشــکلات مالى شــاکى این امر مسبب تشدید 
اختلافات خانوادگى براى او شده بود، لذا با توجه 
به حساســیت موضوع، پرونده در اســرع وقت در 
دستور کار کارشناســان این پلیس قرار گرفت و 
پس از انجام تلاش هاى شــبانه روزى کارشناسان 
دایــره مبارزه با جرایم این پلیس، متهم به هویت 
راضیه.ف که خود را با هویت جعلى آرزو در فضاى 
مجازى معرفى نموده بود شناسایى گردید، سپس 
با دستور بازپرس پرونده دستگیر و به این پلیس به 
همراه تجهیزاتى که از وى کشف و ضبط شده بود 

دلالت داده شد.
 ســرگرد ابوطالبى گفت: پــس از بازجویى هاى 
شفاهى و فنى صورت گرفته توسط افسران دایره 

ادله دیجیتال این پلیس، متهم منکر بزه ارتکابى 
شــده و اعلام نمود که کلاهبردارى توسط یکى 
از دوســتانم صورت گرفته و نامبرده کارهایى که 
توسط دوســتش به وى تحمیل مى شده را انجام 
داده است و از موضوع شکایت اطلاعاتى در اختیار 
ندارد، در نهایت با توجه به ارائه مستندات موجود 
علیه متهمه وى ســرانجام لب به اعتراف گشوده 
و در اظهارات خود بیان داشــت که این کار را به 
دلیل مشــکلات مالى انجام داده و از مردهایى که 
درخواست هاى ارتباط نامشروع داشتند پول اخذ 

مى کردم و آن ها را بلافاصله بلاك مى نمودم.
 وى خاطر نشــان  کرد : با بررســى پرینت حساب و 
گوشى هاى وى مشخص شد متهم تاکنون از 14 نفر 
مبلغى در حــدود 300 میلیون ریال دریافت نموده 

است.

خط قرمز: اواســط اردیبهشت ماه ســال جاري بود که 
مأموران انتظامی در جریان یک فقره شــکایت از مردي 

کلاهبردار قرار گرفتند. 
با تشــکیل پرونده اي در زمینه کلاهبــرداري و جعل، 
شاکی در برابر افســر بازجوي پرونده خود قرار گرفت و 
به این شــرح به توضیح ماجرا پرداخت: بنده قصد خرید 
یک خودرو داشــتم و حدود 85 میلیون تومان پول نقد 
داشتم. دوست داشتم یک خودروي خارجی بخرم که به 
همین دلیل یک آگهی در روزنامه دادم. بعد از این آگهی 
فردي با من تماس گرفت و گفت که یک سوناتا با قیمت 
83 میلیون تومان دارد. رفتم ماشین را مشاهده کردم و 
متوجه شــدم که سوناتاي نویی است و حتی یک خط و 
خش هم نداشت. روز پنجشــنبه بود. سند و مدارك را 
بررسی کردم. هیچ ایرادي نبود اما او خیلی عجله داشت 
و به همین دلیل من کمی ترسیدم و گفتم صبر کند تا 
اینکه او روز جمعه تماس گرفت و گفت پول لازم اســت 
و می خواهد ماشــین را رد کند و از من خواهش کرد که 

سر قرار حاضر شوم. 
باورم نمی شد که یک نفر این همه عجله داشته باشد آن 
هم براي فروش ماشینش، نپذیرفتم تا اینکه همه مدارك 
را آورد و به من تحویــل داد و به همین دلیل با تحویل 
گرفتن سند فروش وکالتی خودرو و اسناد و مدارك دیگر 
پول را بــه او دادم و به این ترتیب فکر کردم که صاحب 

خودرو شده ام. 
با این وجود خیلی دل نگران بودم و دائم فکر می کردم که 
باید ســرم کلاه رفته باشد. شنبه شد و مدارك را بردم و 
ماشین را به اسم خودم زدم. باورم نمی شد اما آن ها هم 
چیزي از ماجرا نفهمیدند و همه چیز به خوبی پیش رفت 
تا اینکه بالاخره بعد از تعویض پلاك مشخص شد ماشین 

دستور توقیف دارد.
این مرد در ادامه با نشــان دادن مدرك جعلی ســند به 
افســر بازجوي پرونده مدعی شــد: این ماشین با شیوه 
کلاهبرداري از یک نفر خریداري شده بود و قولنامه نیز 
جعلی است. موضوع عجیبی بود. مدرك را گرفتم و بعد 
از آن با ماشین به خانه بازگشتم. فروشنده ماشین با من 
تمــاس گرفت و کل ماجرا را تعریــف کرد. او مدعی بود 
مردي با شــیوه فروشنده ماشــین به من، خودرویش را 
تصاحب کرده است. در واقع آن دفعه هم آقاي کلاهبردار 
از حیله آخر هفته سوء استفاده کرده و فروشنده را به این 
شیوه تحت فشار قرار داده و با یک چک تضمینی دروغین 

خودرو را خریده بود.



استقلال ایران- العین امارات، ساعت 20:45

حمله 100هزار و11 نفری به نایب قهرمان آسیا
 فوتبال  حمید رضا عرب   حفره بزرگی که با غیبت 
امید ابراهیمی و امید نورافکن در خط میانی استقلال ایجاد 
شده، مهمترین دغدغه منصوریان دربازی امشب با العین 
امارات است. بی شک اگر منصوریان انتخاب های صحیحی 

داشته باشد و بهترین تاکتیک و نفرات را برگزیند می تواند 
دســت پر میدان بازی با نایب قهرمان فصــل پیش لیگ 
قهرمانان آسیا را ترک کند. همان طور که سرمربی استقلال 
در روزهای اخیر به آن تاکید داشته گل نخوردن استقلال 
می تواند نکته بسیار مهمی باشد. اگر آبی ها بتوانند دروازه 
خود را به روی مهاجمان گریز پای العین بســته نگه دارند، 
بی شــک شــانس بالایی برای صعود از این گروه خواهند 
داشت. حتی تســاوی بدون گل در تهران بســیار بهتر از 
پیروزی 2 بریک است. چون هرتساوی گل داری درامارات 

به صعود اســتقلال ایران ازاین گروه می انجامد. با توجه به 
غیبت نورافکن و ابراهیمی اما ممکن است منصوریان نتواند 
ترکیب ایده الی برای بازی امشــب بیابد. با توجه به فقدان 
مهره های فیزیکی و درگیر شونده در مرکز زمین احتمال 

می رود که منصوریان در نهایت یک تصمیم شجاعانه 
بگیرد و تیمش را با سیستمی کاملا هجومی وارد میدان 

کند. این پیشنهاد دو روز پیش در نشست اعضای کادرفنی 
آبی ها مطرح شــد و بعید نیســت که اســتقلال برخلاف 

همیشه با روش 3-3-4 به میدان برود. 
شیوه ای که با توجه به فقدان نیروهای فیزیکی درمیانه زمین  
می تواند مثمرثمرباشد. تنها اشــکال بازی با این تاکتیک 
نیم بند بودن خط میانی به هنگام حملات العین اســت. به 
خصوص زمانی که عمرعبدالرحمان ستاره تابناک فوتبال 

آسیا پا به توپ می شــود. مردی که با دریبل های اعجاب 
انگیزش می تواند انبوهی از بازیکنان را به یکباره از جریان 
بازی خارج کند. عبدالرحمان درست جایی بازی می کند که 
ابراهیمی و نورافکن بازی می کردند اما غیبت این دو باعث 

می شود تمام مسئولیت های مهار این بازیکن 
برعهده فرشید باقری بیفتد. 

به هرحال امشب استقلال با هرتدبیری وارد میدان 
می شود انتظاراست که نتیجه امیدوارکننده ای بگیرد و در    
حضور تماشاگرانش به سمت وسویی برود که نا امیدانه راهی 
بازی برگشت نشود. حضورهمین تماشاگران برای استقلال 
و منصوریان یک حسن بزرگ است و آن ها باید نهایت بهره 
را از این مزیت بزرگ ببرند و در حضور استقلالی ها نیمی از 

راه صعود را طی کنند.  

پاداش چند ۱0میلیونی در انتظار 
بازیکنان پرسپولیس

تسنیم: قــرارداد بیشتر بازیکنان پرســپولیس با این باشگاه 
طوری تنظیم شــده که اگر سرخپوشــان موفق به صعود به 
مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا شوند 10 درصد از 
قراردادشان را پاداش خواهند گرفت.قرارداد اکثر بازیکنان ثابت 
پرسپولیس نزدیک یک میلیارد تومان است و از این رو در صورتی 
که این تیم موفق شود از سد لخویا عبور کند و راهی 8 تیم نهایی 
لیگ قهرمانان آسیا شــود؛ بازیکنان پاداش چند 10میلیونی 

دریافت خواهند کرد.

گوچی در هیرنفین ماندگار شد
ورزش: با قطعی شدن ماندن یورخن استرپل در تیم هیرنفین، 
رضا قوچان نژاد هم به طور قطع فصل آینده هم با پیراهن این 
تیم در اردویژه هلند به میدان خواهــد رفت. گوچی در فصل 
اخیر اردویژه هلند با احتســاب بازی هــای مرحله پلی آف 20 
گل به ثمر رســاند و بهترین بازیکن تیمش بود. این ملی پوش 
ایرانی از سوی هواداران نیز به عنوان بازیکن سال تیم هیرنفین 

انتخاب شده بود.

تارتار: با ارقام نجومی بازیکن 
نمی گیریم

ورزش: ســرمربی تیم تازه لیگ برتری شــده پارس جنوبی 
گفت: ســلیقه ها در لیگ برتر متفاوت است و اولین حضورمان 
است و سال سختی پیش رو داریم، امیدواریم از بازیکنان سال 

گذشته مان هم بتوانیم استفاده کنیم.       
 وی افزود: مدیریت توانمند ما نشان داده که هیچ وقت مشکلات 
مالی ای در باشگاه نداشته باشــیم و همانطور که گفتم تا پایان 
هفته تمام معوقات و مطالبات بازیکنان تسویه خواهد شد. قطعا 
اینطور نیست که ما بخواهیم بازیکنانی با رقم های نجومی جذب 
کنیم که بعدها از پس شان برنخواهیم آمد و مطمئنا تمام تلاش 
مجموعه پارس جنوبی جم این اســت که بهترین راهکارها را 

برای جذب و حفظ بازیکن داشته باشیم. 

استقلالی های خوزستان چک 
گرفتند و به عمان رفتند

ورزش: بازیکنان تیم فوتبال استقلال خوزستان که شنبه در 
اعتراض به مشکلات مالی این باشگاه از حضور در فرودگاه سرباز 
زده بودند،  نهایتا ســاعت 5:30 صبح دیروز از طریق فرودگاه 
بین المللی امام خمینی)ره( به عمان پــرواز کردند. بازیکنان 
استقلال خوزســتان پس از دریافت یک فقره چک یک ماهه 
از نماینده اسپانسر این باشگاه شنبه شب به تهران سفر کرده 
و صبح دیروز برای برگزاری دیدار با الهلال عربستان به سمت 

مسقط پایتخت عمان حرکت کردند.

احمد خلفان: آمده ایم تا استقلال را 
شکست دهیم

ورزش: احمد خلفان بازیکن تیم العین در نشست خبری پیش 
از بازی با استقلال، گفت: استقلال تهران را خوب می شناسیم، 
آنها تیم خوب و بزرگی دارند، طرفــداران زیادی دارند ولی ما 
به ایران آمدیم که برنده بازی باشــیم. من سرمربی استقلال 
را نمی شناسم ولی می دانم ما مربی خوبی داریم و برنامه ریزی 
کرده ایم که اســتقلال را ببریم و امیدوار هستم که این اتفاق 

بیفتد.

تکذیب فسخ قرارداد چپاروف با 
استقلال

ورزش سه: برخلاف صحبت های مدیرعامل باشگاه سپاهان، 
مســئول نقل و انتقالات باشگاه اســتقلال می گوید چپاروف 

قراردادش را با این باشگاه فسخ نکرده است.
طاهری دیروز در مورد شرایط چپاروف گفته بود که شنیده است 
چپاروف قراردادش را به صورت یک طرفه با استقلال فسخ کرده 
است و بنابراین مشکلی برای پیوستن به سپاهان نخواهد داشت.
پندار توفیقی در این باره می گوید: اصلا چنین چیزی نیست 
و چپاروف قراردادش را با استقلال فسخ نکرده است. این اخبار 

صحیح نیست. 

برومند: تیم های آسیایی از ورزشگاه 
آزادی وحشت دارند

تسنیم: پرویز برومند بازیکن سابق استقلال درباره تقابل آبی پوشان با 
العین امارات در دور رفت از مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار داشــت: اگر بازی رفت در زمین حریف بود، صددرصد استقلال 
از این مرحله عبور می کرد، اما الان شــرایط خطرناک است. استقلال 
می تواند با حضور تماشــاگران و غیرت بازیکنانش العین را شکســت 
دهد. دیدارهای اســتقلال و پرسپولیس در آســیا ملی است و باید به 
صورت ملی هم حمایت شوند. خوشبختانه هواداران ایرانی هم به این 
موضوع واقف هستند. همه تیم های آسیایی از بازی در ورزشگاه آزادی 
در حضور تماشاگران وحشت دارند و اســتقلال باید نهایت استفاده را 

از این مسئله ببرد.

مدیرعامل پارس جنوبی جم:  ۱5 هزار 
هوادار به ورزشگاه می آوریم

ورزش: مدیرعامــل پــارس جنوبی جم گفــت:  این تیم 
متعلق به وزارت نفت و شــرکت ملی نفت ایران است اما 
طبق قانون نمی تواند حمایت شــود و بــه همین دلیل به 

راهکارهای جدیدی رسیده ایم.
رضاییان درباره جذب هواداران در پارس جنوبی گفت: شــاید 
پارس ابتــدای فصل هوادار به آن صورت نداشــت اما در ادامه 
با روند مثبت تیم، تاثیر بازی های لیگ یک و بازنشــر رسانه ها 
هواداران جمی کم کم به ورزشــگاه آمدند و همانطور که شما 
شاهد بودید در بازی پایانی ما ورزشگاه 15 هزارنفری جم مملو 
از هوادار شــده بود. نوید آنکه در لیگ برتر هواداران پرشورمان 
به ورزشگاه خواهند آمد و حمایت همه جانبه از تیم خودشان 

دارند را خواهیم داد. 

ضد حمله

استیلی: پرسپولیس بدون تماشاگر می تواند 
لخویا را شکست دهد

تسنیم: سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در مورد محرومیت هواداران 
پرســپولیس برای دیدار برابر لخویا گفت: این اتفاق برای پرســپولیس اصلًا 
خوشــایند نیســت. در قهرمانی در لیگ برتر و صعود به مرحله حذفی آسیا، 
هواداران نقش پررنگی داشــتند و غیبــت آنها می توانــد روی عملکرد تیم 
تأثیرگذار باشد. حمید استیلی ادامه داد: من معتقدم پرسپولیس در ورزشگاه 
آزادی باید بسیار باهوش و منطقی بازی کند. طبیعتاً لخویا یک تیم حرفه ای 
و زیرک است که می خواهد از کمترین فرصت ها نهایت استفاده را ببرد. برای 
پرسپولیس گل نخوردن در ورزشگاه آزادی بسیار مهم است .وی تصریح کرد: 
من معتقدم پرسپولیس بدون تماشاگر هم می تواند لخویا را شکست بدهد و 

امیدوارم این اتفاق رخ دهد. 

پلی آف اردویژه هلند
آلکمار بدون جهانبخش فینالیست شد

ورزش: دیدار برگشت تیم های آلکمار و خرونیخن بامداد دیروز در ورزشگاه 
آفاس برگزار شــد که آلکماری ها نتیجه پیروزی 4 بر یک بازی رفت را تکرار 
کردند. علیرضا جهانبخش، ملی پوش ایرانی به دلیل مصدومیت در فهرســت 

18 نفره تیم آلکمار قرار نداشت.
تیم آلکمار با کســب 2 پیروزی متوالی قاطعانه راهی بــازی فینال مرحله 
پلی آف اردویژه هلند شــد و باید به مصاف اوترخت بــرود. در دیگر بازی 
مرحله پلی آف تیــم هیرنفین که رضا قوچان نــژاد، ملی پوش ایرانی را در 
اختیار دارد با پذیرش  شکســت  برابر اوترخت فرصت کســب ســهمیه 
فصل آینده لیگ اروپا را از دســت داد. تک گل هیرنفین در این دیدار را 

قوچان نژاد به ثمر رساند. 14

تلگرامی

1

رضایی: ما غول 
هستیم!

ورزش: کاوه رضایی که در نایب  قهرمانی 
استقلال در لیگ برتر ایران نقش بسزایی 
 AFC داشــت، در گفت وگو با ســایت
گفت: استقلال تیم بزرگی است، یکی 

از غول های واقعی فوتبال ایران و آسیا. در عین حال در این تیم فشار زیادی روی 
بازیکنان است. ما باید در هر بازی بهترین عملکردمان را به نمایش بگذاریم. مهاجم 
استقلال در ادامه اظهار داشت: مهم نیســت که ما بازی به بازی در حال پیشرفت 
هستیم، هواداران تأکید دارند که ما در هر دیدار در بالاترین سطح خود بازی کنیم. 
همین باعث شده تا حضور در استقلال برای من تبدیل به تجربه ای چالشی شود که 

باید همیشه در بالاترین سطح استاندارد از توانایی  ام در هر بازی باشم.

انصاری: تمرکزم روی 
بازی  با لخویا است نه 
پیشنهادهای خارجی

ایسنا: مدافع تیم فوتبال پرسپولیس 
درباره دیدار تیم فوتبال پرســپولیس 
مقابل لخویای قطر در لیگ قهرمانان 

آسیا اظهار کرد: لخویا تیم بسیار خوبی است و از پتانسیل  خوبی هم برخوردار 
است. ما هم پرسپولیس و قهرمان ایران هستیم و مقابل این تیم قرار می گیریم 
که باید نتیجه  خوبی نیز بگیریم. البته نبود کمال کامیابی نیا و همچنین نبود 
هواداران برای ما سخت خواهد بود. وی در پاسخ به این سوال که در پایان فصل 
آیا پیشنهادی از کشــورهای خارجی دارد یا خیر نیز اظهار کرد: نمی خواهم 
درباره این مســئله صحبتی کنم. تمرکز ما باید برابر لخویا و پیروزی برابر این 

تیم باشد.

ساسان انصاری: 
مدرن ترین تمرینات را 
زیر نظر کی روش انجام 

می دهیم
ایسنا:  ساســان انصاری، بازیکن تیم  

 ملی فوتبال گفــت : تمرینات خوبی در 
چند روز اخیر زیر نظر  کارلوس کی روش و کادر فنی داشتیم. در واقع مدرن ترین 
تمرینات را پشت سر می گذاریم. خوشــبختانه شرایط تمرینی ایده آل است و 
امیدوارم این روند ادامه دار باشد.وی در ادامه  درباره انجام بازی های دوستانه 
 اضافه کرد: در چند وقت گذشته، تیم   ملی بازی های دوستانه ای نداشته و انجام 
دیدار تدارکاتی با تیم مونته نگرو می تواند کمک بسزایی برای آمادگی بازیکنان 

کند تا با درایت کی روش و تلاش بازیکنان به جام جهانی راه یابیم. 
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ایران یک - کاستاریکا صفر
نخستین پیروزی تاریخ ایران در جام جهانی جوانان

ورزش:تیم ملی فوتبال جوانان ایران و کاستاریکا 
در نخستین بازی خود در جام جهانی زیر 20 سال 
کره جنوبی از ساعت 12:30 دیروز در ورزشگاه جام 
جهانی ججو مقابل هم صف آرایی کردند. این دیدار 
حســاس که با بازی فیزیکی و خشن کاستاریکا 
همراه شــده بود در نهایت با پیروزی یک بر صفر 
شاگردان امیر حســین پیروانی تمام شد. محمد 
مهدی مهدیخانی در دقیقــه 82 تک گل ایران را 

به ثمر رساند.
پیش از این بــازی، زامبیا توانســت پرتغال را با 
حســاب دو بر یک از پیش رو بردارد و صدرنشین 
این گروه شود. ایران هم به دلیل تفاضل گل کمتر 
با سه امتیاز در رده دوم قرار گرفت و کاستاریکا و 

پرتغال سوم و چهارم شدند.
بازی دوم ایران روز چهارشنبه سوم خرداد مقابل 

زامبیا صدرنشین این گروه برگزار می شود.
شاهکار تیم ملی جوانان و پیروزی شیرین در جام 
جهانی مقابل کاستاریکا، توسط تیمی بدست آمد 
که بیشــتر بازیکنانش فصل پیش در لیگ برتر یا 
لیگ یک بازیکن ثابت تیم شان بودند. بازیکنانی 
که یک فصل، در فوتبــال ایران درخشــیدند و 

پرستاره ترین نســل جوانان زیر 20 سال ایران را 
ساختند.

با این شرایط، آن ها شانس صعود زیادی به مرحله 
بعد خواهند داشت. بررسی سابقه این بازیکنان در 
فصل گذشته، نشــان می دهد این بار تیم جوانان 
ایران از چند اســم تشکیل نشــده و بازیکنانش 

مهره های کلیدی تیم شان هستند.
در مسابقات جام جهانی جوانان دو تیم اول گروه 
به صورت مستقیم راهی مرحله یک هشتم نهایی 
می شوند و از میان تیم های سوم نیز، چهار تیم از 
میان شش تیم راهی این مرحله خواهند شد. ایران 
با پیروزی در بازی بعد صعود خود را نهایی می کند 
و اگر مساوی هم کســب کند، احتمال صعود به 

مرحله بعد را خواهد داشت.

* پیروانی: بسیار مهم بود در بازی اول پیروز 
شویم

امیرحســین پیروانی پس از پیروزی یک بر صفر 
تیمش مقابل کاســتاریکا در بازی نخست از جام 
جهانی جوانان اظهار کرد: همیشه بازی اول بسیار 
سخت است. برای هر دو تیم بازی سختی بود. در 

نیمه اول و دوم، دو تیم بسیار نزدیک به هم بازی 
کردنــد. در رختکن درباره انتقــال توپ به زمین 
حریف بــرای بازیکنان صحبت کــردم. گفتم که 
باید دفاع بهتری را انجام دهیم. برای تیم ما بسیار 

مهم بود که این اتفاق بیفتد و در بازی نخست به 
پیروزی برسیم.

سرمربی تیم ملی ایران درباره پیروزی و گلزنی 
ایران در جام جهانی بعد از حدود 40 سال گفت: 

می خواهم احساســی صحبت کنم و به همین 
دلیل به فارســی صحبت می کنم. ایران سرشار 
از اســتعداد است. توانســتیم بعد از 1۶ سال به 
جام جهانی صعود کنیم. بازیکنان بســیار خوب 
و ارزنده ای داریــم که در این مســابقات دیده 
می شــوند. تیم ملی نوجوانان ایران هم به جام 
جهانی صعود کرده اســت. مــا بازیکنان بزرگی 
داریم که می توانند در فوتبال اروپا بدرخشند و 
سرشار از استعداد هستند. او درباره بازی با تیم 
ملی زامبیا و پیروزی این تیم مقابل پرتغال گفت: 
از تیم آنالیزمان تشکر می کنم که بازی خودمان 
و زامبیا و پرتغال را فیلم بــرداری کردند. بازی 
زامبیا را هم آنالیز کردم. 10 دقیقه از بازی این 
دو تیم را دیدم ولی تمرکز لازم را نداشــتم و به 
تیم خودم فکر می کردم. زامبیا سه امتیاز بازی با 
پرتغال را به دست آورده و آنها هم برای صعود به 
مرحله بعد مقابل ایران بازی می کنند. پیروانی 
درباره اینکــه زامبیا قهرمان آفریقاســت و روز 
چهارشــنبه با این تیم بازی خواهند کرد گفت: 
زامبیا یکی از بهترین تیم های آفریقا است. آنها 

تیم قدرتمندی هستند.

ورزشـــی

آزادی گذرگاه سختی برای مربی العین است
منصوریان: بازیکنانم بوکسور 

هستند 
ورزش: علیرضا منصوریان سرمربی تیم استقلال در نشست 
تیمش برابر العین امارات گفت: دوشــنبه یــک بازی خیلی 
خوب را شاهد خواهیم بود. من اینگونه بازی ها را دوست دارم. 
فردا)امروز( بایــد یک آزمون بزرگ بدهــم وجوانان ما تلاش 

می کنند تا پرچم ایران را برافراشته نگه دارند.
او افزود: با حضور تماشاگران کار بزرگی می کنیم. سرمربی العین 
را به خوبی می شناسیم و از این تیم شناخت خوبی داریم و نقاط 
قوت و ضعف آنها را می دانیم. ما آنالیزی از همه بازیکنان حریف 
به بازیکنانمان ارائه داده ایم. در مجموع آماده این بازی هستیم.

او در پاسخ به این سوال که مامیچ گفته العینی ها تنها برای برد 
به زمین می روند، گفت: روز سختی را برای العین پیش بینی 
می کنیم. ما نگاهمان به سکوها هست آزادی گذرگاه سختی 
اســت و مامیچ اولین تجربه اش را می خواهد در آزادی پشت 
سر بگذارد. سرمربی استقلال در پاسخ به سوالی درباره هدفش 
در بازی با العین گفت: خیلی دردآور اســت که پرســپولیس 
تماشاگری برابر لخویا ندارد. این نکته سختی است که ما بارها 
می گوییم از آوردن لیزر و نارنجک جلوگیری کنید. شاید در یک 
لحظه این کار شادی آفرین باشــد ولی می بینیم که دیگر تیم 
پایتخت از این مسئله ضربه خورده است. ما هم در وضعیت آماده 
تحریم هستیم. اگر کسی دید که قرار است کسی لیزر بیندازد، 

حتما به ماموران اطلاع دهد. 
او در پاسخ به سوالی درباره غیبت ابراهیمی و نورافکن و قدرت 
خط میانی العین، اظهار کرد: ما در شرایط سخت ابراهیمی را از 
دست دادیم. او فرمانده خط میانی ماست. به هرحال منافع ملی 
مهم است. نورافکن به تیم ملی جوانان رفته است. ما لیگ را با 
20 بازیکن شروع کردیم. فرشید باقری و اسماعیلی و خیلی های 
دیگر مثل حق دوست و برزای و ... هم در اوج آمادگی هستند. 
بازیکنانم مثل بوکسورهایی هستند که آماده هستند داور سوت 

را بزند تا وارد رینگ شوند.

سرمربی العین:  نیازی به مشورت با 
برانکو نیست

ورزش: وران مامیچ ســرمربی العین در پاســخ به این سوال 
که آیا از برانکو برای مصاف با اســتقلال مشورت گرفته است، 
عنوان کرد: من اصلا با برانکو صحبت نکردم. نیازی به صحبت 
هم نبود چون استقلال تیمی است که همه می شناسند. من و 
برانکو دوستان خوب و قدیمی هستیم. ما مطلقا درباره استقلال 
صحبت نکرده ایم. استقلال تیم کوچکی نیست و لازم نیست 

از این تیم بپرسم.

   حمید کمالی سرمربی تیم فوتسال لبنیات ارژن فارس گفت: طبق تصمیمی 

که مالک باشگاه گرفته، امسال در لیگ برتر فوتسال شرکت نمی کنیم.
    نماینده  باشــگاه لخویا که زودتر برای هماهنگی ها جهت ورود 
کاروان این تیم به تهران سفر کرده بود، صبح دیروز همراه با نماینده ای 
از سفارت قطر در مجموعه شهید کاظمی حاضر شدند و از زمین چمن، 
رختکن و دیگر امکانات این ورزشگاه دیدن کردند.و در پایان این بازدید 
از شرایط این مجموعه اعلام رضایت و از باشگاه پرسپولیس تقدیر کرد.

     فرشاد پیوس  گفت: کامیابی نیا بازیکن تاثیرگذاری است.  او بازیکنی است 
که در میانه زمین بالانس را در تیم ایجاد می کند، امــا امیدوارم در نبود او تیم 
لطمه نخورد. من فکر می کنم به جای این بازیکن  محســن ربیع خواه می تواند 

در پست هافبک دفاعی بازی کند و برای تیم فوتبال پرسپولیس مفید باشد.
    پرسپولیس در حالی به مصاف لخویا می رود که رقیب آن ها در ۱3 

دیدار خارج از خانه خود در سال 20۱7 شکستی نپذیرفته اند.
    شهاب سفال منش ســرمربی ایرانی تیم ملی فوتســال لبنان از داشتن 

سورپرایز برای تیم ایران خبر داد.
    کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال اطلاعیه ای را در خصوص عوامل 
ایجاد فساد مالی در فوتبال صادر کرد که در این اطلاعیه آمده که دو 
فرد از عناصر دلال و عوامل ایجاد فساد مالی در فوتبال با هماهنگی 
کمیته اخلاق و نیروی انتظامی و دادسرای ویژه ورزش دستگیر شده اند. 
    مهدی تاج دقایقی پس از پیروزی باارزش تیم جوانان ایران مقابل کاستاریکا 

در نخســتین دیدار جام جهانی، در تماس با اردوی تیــم در جزیره ججو کره 
جنوبی، ضمن گفت و گو با امیر حسین پیروانی، سرمربی تیم جوانان ایران به وی 

بابت شروع قدرتمندانه تیم ایران در این مسابقات تبریک گفت.
     مراسم ششمین سالگرد درگذشت زنده یاد ناصر حجازی کاپیتان 
اسبق تیم ملی فوتبال و همچنین سرمربی و کاپیتان پیشین استقلال 

روز پنجشنبه هفته جاری برگزار خواهد شد.
     جلسه بررســی تمهیدات امنیتی و انتظامی ورزشگاه ها به منظور مقابله 
با رفتارها و ناهنجاری های احتمالی از ســوی تماشــاگر نماها   در دفتر رئیس 
فدراسیون فوتبال برگزار شد  و مقرر شد   کلیه تماشاگران بر اساس کد ملی بلیت 

حضور در مسابقات را تهیه و در سکو و صندلی خود مستقر شوند. 



کارشناسان در میزگرد دلایل در جا زدن فوتبال استان خراسان رضوى را عنوان کردند

بدون پشتوانه ،  بدون مدیریت و بدون آینده
 فوتبال  هاشم رسائى فر   فوتبال در خراسان 
همیشه زنده بوده و ریشه اى کهن دارد. ریشه اى 
که فوتبال ملى کشورمان از آن همواره بى نصیب 
نبوده و نیست. هرچند که این نسبیت شتابى رو 
به پایین گرفته در سالیان اخیر.  نام و نشانى که 
فوتبالیست هاى خراسانى در تیم ملى داشتند 
اکنون دیگر از آن خبرى نیست! اوضاع و احوال 
فوتبال خراســان هر سال که سپرى مى شود، 
مى شود دریغ از پارسال! البته که مسائل زیادى 
در به اینجا ختم شدن فوتبال استان سهم دارند. 
سبک و سنگین بودن این سهم شاید از دیدگاه 
هر کدام از آنهایى که آلــوده یا درگیر فوتبال 
شده اند متفاوت باشد اما اکثر آنها در تأثیر آن 

تردیدى ندارند.
در میزگردى با حضور فعالان و کارشناســان 
فوتبال خراســان به بررسى آنچه که پیرامون 

دنیاى مستطیل سبز مى گذرد پرداختیم.

* قیاســى: چرا مربیان ابتدا تایید صلاحیت 
نمى شوند؟

سید مهدى قیاسى، پیشکســوت فوتبال خراسان از 
دیدگاهى به فوتبال و شــرایط ایــن روزهاى فوتبال 
اســتان نگاه مى کند که خودش ســال ها درگیر آن 
بوده اســت. دنیاى تأثیر گذار آمــوزش و مربیگرى ، 
دنیایى است که به راحتى نمى شود از کنار آن گذشت 
پس فاکتور انتخاب مربى یکى از مهمترین مســایل 
تأثیرگذار در فوتبال است. مربى هم ابتدا باید بداند چه 
جایگاهى دارد و شخصیت و دانش خودش را مد نظر 
قرار دهد.اینکه کجا هست و براى چه شهر و کشورى 
دارد کار مى کند خیلى مهم اســت. با این تفاســیر 
متأسفانه باید گفت این که مربیان از نظر تفکر و اهداف 
با آنچه که باید باشند تفاوت زیادى دارند . مربیان که 
مشکل داشته باشند در امتداد همه فوتبال زیر سؤال 

خواهد رفت. 
قیاسى افزود: الان اگر یک بررســى میدانى صورت 
بگیرد و موضوع برگزارى کلاس هاى مربیگرى را در 
استان بررسى کنیم و ببینیم چند کلاس مربیگرى را 
برگزار کردیم و چندین و چند مربى توانسته اند فقط 
کارت مربیگرى بگیرند؟ به جواب خیلى از مســائل 
درگیر در حوزه فوتبال مان خواهیم رسید . چرا افرادى 
که براى حضــور در کلاس هاى مربیگــرى ثبت نام 
مى شوند به هیچ عنوان صلاحیتشــان بررسى نمى 
شود و نشناخته و بدون کارنامه وارد فهرست مربیان 
مدرك دار  مى شوند و بعد از مدتى مدعى مى شوند ؟

اعتقاد سرمربى ســابق تیم فوتبال ابومسلم در مورد 
عدم مدیریت صحیح در فوتبال مشــهد و استان این 
است که اگر قرار اســت افرادى بر فوتبال ما مدیریت 
کنند مى بایست پیش از آن آموزش هاى لازم را دیده 
باشــند. براى اینکه فوتبال اســتان ما پیشرفت کند 
باید مدیران آموزش دیده اى براى آن انتخاب کنیم 
نه اینکه چند نفر با هم گرد هــم مى آیند و صحبت 
مى کنند ، رئیس هیئت انتخاب مى کنند . حالا این 
رئیس از هر طیفى مى تواند باشد که متأسفانه شانس 

متخصصین فوتبالى در این فرآیند کمترین است.
وى ادامــه داد: آقاى چرمچى به عنــوان دبیر هیئت 
3 سال قبل اســتعفا دادند و رفتند. چرا در این مدت 
نتوانستیم نفرات جوانى را براى پر کردن جاى خالى 
ایشان پیدا کنیم. متأسفانه وقتى این خلأء وجود دارد 
آقاى برادران مى آید و براى برگشــت آقاى چرمچى 
نظر من را مى خواهد و وقتى نظر من مثبت است از من 
امضا  مى گیرد! با همه احترامى که براى آقاى برادران 
قائلم اما آیا ایشان براى برگشــت آقاى چرمچى این 

گونه باید برخورد کند؟ 
* جواد چرمچى: هنوز مشکلاتى بین ما و اداره 

کل ورزش وجوانان هست
جواد چرمچى،دبیر هیئت فوتبال خراسان رضوى با 
ارائه گزارشى از عملکرد هیئت فوتبال در طول 6 ماه 
اخیر و دفاع از آنچه که در این مدت در حوزه فوتبال 
استان اتفاق افتاده اســت اذعان داشت هر سازمانى 
مشــکلات خاص خودش را دارد براى اینکه عملکرد 
بهتر شــود قطعا باید این مشــکلات شناسایى و در 
جهت رفع آن کوشید.همین اتفاق هم باید در سطوح 
باشگاهى ما بیفتد . سازمان باشگاهى ما مشکل دارد. 
اگر سازمان درستى داشته باشند باید در تمامى رده ها 
کار کنند و به لحاظ مالى و ســخت افزارى مشکلى 
نداشته باشند. باشگاه پدیده تا حدودى در این مورد 
موفق بوده اما متأسفانه ســیاه جامگان در این زمینه 

کم کار کرده است.
پیشکســوت فوتبال خراســان وقتى در مورد عدم 
مدیریت صحیح در فوتبال مشهد و استان قرار است 
نظرش را عنوان کند ارکان مختلفى را در آن دخیل 
مى داند که به گفته وى هیئت فوتبال استان از داشتن 
آنها محروم اســت. براى اینکه مدیریت درست انجام 
شود قطعا باید ارزیابى ها انجام شود. ارزیابى هم وقتى 
به جا انجام مى شود که اختیار عمل در کار باشد. وقتى 
همه چیز در فدراســیون براى هیئت فوتبال تعیین 
تکلیف مى شــود دیگه  نمى شــود در مورد تشکیل 
کلاس هاى آموزشــى و امثال آن انتظار چندانى از 
هیئت داشت. نکته دیگر اینکه باید همدلى لازم بوجود 
آید تا خیلى معضلات و مشکلات از پیش پا برداشته 
شود.هنوز مشکلاتى بین ما و اداره کل ورزش وجوانان 
هســت و حل نشده اســت. با اینکه کمک کرده اند و 

آرامشى نسبى برقرار شده اســت اما ایده آل نیست. 
براى رســیدن به نقطه مطلوب بایستى این حصارها 

برداشته شود  و همه به یک هدف بیاندیشند.
* سید هاشم حسینى: رئیس جمهور شوم کل 

فوتبال را تعطیل  مى کنم
سید هاشم حسینى که خودش در گذشته عهده دار 
ریاســت هیئت فوتبال خراســان رضوى بوده است. 
گذر فوتبال از قدیم به عصر جدید را گذرى اصولى و 

منطقى نمى داند. او معتقد است اکنون که فوتبال ما 
اسم حرفه اى شدن به خودش گرفته است متأسفانه 
آفت هایى هم گریبان گیر آن شده از جمله ورود غیر 

ورزشى ها به عرصه مدیریت فوتبال. 
غیر ورزشــى ها که ورود پیدا کردنــد در فوتبال 
اســتان ما آن هم با نام خصوصى شدن هیچ وقت 
نتوانســتند با تیم ها و باشــگاه هاى دولتى مقابله 
کنند و هر روز بى نظمى و معضلاتمان افزوده شد. 
براى همین هم معتقدم جام تخت جمشــید منظم 

تر و بهتر از الان بود.
حسینى ادامه داد: در حال حاضر باشگاه هایى داریم 
که  در ابتدایى ترین شرایط تیم دارى مشکل دارند با 
این شرایط چه توقعى مى توان از پیشرفت فوتبالمان 
داشته باشــیم. من اگر روزى رئیس جمهور شوم کل 
فوتبال را تعطیل مى کنم! چرا که باشگاه هایى نداریم 
که داراى ساختار درستى باشــند . چرا باید بر تعداد 
باشگاه هایى که مثل قارچ هر روز زیاد مى شوند اضافه 

شــود و هر کدام معضلى بر معضلات فوتبال شهر و 
اســتان ما اضافه کنند؟ خیلى ها حرفشان این است 
که دوران ریاست رحمان نادرى در فوتبال خراسان 
دوران طلایى فوتبال ما بود. من هم شک ندارم که از 
بهترین ادوار بود امــا آن دوران با دورانى که ما بودیم 
تفاوت زیادى داشت. در آن زمان اکثر صنایع خرد پاى 
کار حمایت از فوتبال شهر بودند وقتى هم که حمایت 
باشــد خیلى راحت هم مى شــود مدیریت کرد هم 

تصمیم گیرى نمود.
با این وجود باید گفت مشــکلات قابل حل است در 

صورتى که همگان بخواهیم. 
* ســعید صیامى:فوتبال اســتان شــبیه 

رودخانه هاى فصلى است
سعید صیامى، بازیکن برجسته ســال هاى گذشته 
ابومسلم اختلافات بین دســت اندرکاران فوتبال را 
دلیلى براى شــرایط موجود مى داند او معتقد است 

هیچ وقت در فوتبال استانمان «ما» نبودیم همیشه 
من بودیم و همدیگر را قبول نداشته ایم. مربى ، مربى 
را قبول نداشته ، بازیکن هم بازى اش را قبول نداشته 
و حتى طرفداران هم همدیگر را قبول نداشته و ندارند 
که این خود ســهم بزرگى در ایجاد مشــکلات دارد. 
گذشته از این بحث مالى و داشتن ساختار در مدیریت 
فوتبال نقش بسزایى دارد.فوتبال در شهر و استان ما 
بخصوص در بحث مالى  مانند رودخانه هاى فصلى که 

آب در آن جارى است و بعد هر چه  مى گذرد این آب 
کمتر و کمتر مى شود است.

وى در باب معضلات و مشــکلات مدیریتى فوتبال 
مشهد و استان مى گوید: بزرگترین معضل فوتبال 
ما به ضعف مدیریت آن مرتبط است. آقاى برادران 
بسیار انسان شــریف و خوبى هست اما شاید جاى 
دیگرى بهتر و بیشــتر کارایى داشــته باشد تا در 
هیئت فوتبــال. فراموش نکنیم کــه عدم مدیریت 
درســت به فوتبال مــا ضربه مى زنــد. وقتى یک 
مدیرعامل ورزشى نباشد و از یک چهره فوتبالى و 
ستاره تیمش خوشش بیاید و هر کارى که باب میل 
این بازیکن باشد را انجام دهد از دخالت در مباحث 
فنى گرفته تا مدیریــت کادر فنى،  آخرش این مى 

شود که الان  مى بینیم.
* على ســیف: یک اتحادیه کارآمد چاره کار 

است
على ســیف از جمله مربیان و پیشکســوتان فوتبال 

مشهد و خراسان است. او سطح بندى و برنامه ریزى 
براى فوتبال استان را لازم مى داند و مى گوید: بایستى 
براى رشد فوتبال مشهد، استان و فرا استانى هر کدام 
به صورت جداگانه برنامه داشته باشیم. شاید ایجاد یک 
اتحادیه کارآمد چاره این کار باشد تا رسیدن به هدف 

را آسان تر نماید.
من هم با نظر آقاى قیاسى موافقم که نقش مربى مى 
تواند در فوتبال ما تعیین کننده و مثمر ثمر باشد.اما 
باید این را در نظر داشته باشیم که یک کادر فقط یک 
سرمربى نیست بلکه یک تیم هستند که کنار هم کار 
مى کنند. معضل ما این اســت که مربیان متأسفانه 
همدیگر را قبول ندارند و حاضر نیستند کنار یکدیگر 
کار کنند. چــه عیبى دارد کنار هــم یک کادر خوب 
و منسجم داشته باشیم و از ســلیقه اى عمل کردن 

بپرهیزیم.
معضل بزرگ دیگرى که در فوتبال ما وجود دارد و به 
بحث مربیگرى بر مى گردد این است که مربیانى در 
رده هاى پایه ما فعالیت مى کنند که متأسفانه ابتدایى 
ترین دانش فنى را ندارند نتیجه این مى شود که بعدها 
فوتبالیســت هاى ما در رده هاى مختلف باشگاهى و 

ملى حرفى براى گفتن ندارند.
ســیف در خصوص عدم مدیریت درست و اصولى در 
فوتبال مشهد و استان معتقد است مدیریت در فوتبال 
ارکان مختلفى دارد که باید گفت در فوتبال ما کمتر 
دیده مى شــود. در هیئت فوتبال استان کمیته هاى 
مختلفى وجود دارد که بایستى همه چیز را مدیریت 
کنند. سؤال این است که آیا کمیته هاى هیئت برنامه 
هدفمند دارند و اینکه وظایف خود را به درستى انجام 

مى دهند؟
* نخعى شریف : فوتبال ما خود محور است

حسین نخعى شریف، کارشناس و فعال رسانه اى حوزه 
فوتبال اعتقاد دارد فوتبال را باید به مانند هرمى متصور 
شد که کف آن را فوتبال محلات تشکیل مى دهد که 
در واقع همان گنج پنهان فوتبال ماست. آنقدر استعداد 
در فوتبال محلات وجود دارد کــه اگر کوچک ترین 
نگاهى به آنها بشود فوتبال شــهر و استان را متحول 
خواهد نمود. کشــف این اســتعدادها و آموزش آنها 
توسط دست اندرکاران فوتبال اقدامى است که کمتر 
انجام شده است. در ادامه بایستى به فوتبال آموزشگاه 
ها به عنوان یک مولد توجه خاصى شود اما متأسفانه 

اولین جایى که مشکل داریم همین جا است.
وى ادامه داد: نکته بعدى اینکه اگر هیئت فوتبال قوى 
داشته باشیم باید به هرمربى اجازه کار آموزشى داده 
نشود و همچنین به هر داورى اجازه قضاوت ندهیم. 
در بحث فوتبال حرفه اى هم که رأس هرم فوتبال ما 
است بایستى یک یا دو تیم داشته باشیم که به نسبت 
در لیگ هاى دســته اول ، دســته دوم و دسته سوم 
باشگاه هاى کشــور این تعداد بیشتر باشد. فراموش 
نکنیم که فوتبال یک علم اســت و البته علمى که در 
کنار اقتصاد ، فرهنگ و... رشد مى کند. شاید به دلیل 
شرایط کشورى و شهر مشهد یکبار یا دو بار شانس در 
خانه ما را زد و با تعصب و غیرت بازیکنان و هواداران 
صعود کردیم و از ســقوط گریختیم اما اگر قرار باشد 
همیشه با شانس از پل بگذریم علم و برنامه ریزى زیر 

سؤال خواهد رفت.
وى در مورد مدیریت و معضلات و مشکلاتى که در 
فوتبال اســتان درگیر آن هستیم مى گوید: ورزش 
کشور ، اســتان و به دنبال آن فوتبال ما متأسفانه 
فاقد سیســتم و چشم انداز درســت است. سندى 
وجود ندارد و هدف گذارى مشخصى هم براى آن 
نداریم.ما بایســتى براى فوتبالمان مدیریت برنامه 
محورى که اهرم هاى کافى براى نظارت و ارزیابى 
دارد را در نظــر بگیریم.متأســفانه فوتبال ما خود 
محور اســت. هر کس که مى آید به سلیقه خودش 
کار مى کند. اگر برنامه اى باشــد و در راستاى آن 
حرکت شود بعد هم مى شــود براساس آن نظارت 

کافى داشت و نتیجه گرفت.
 * حســینى پور: انقلاب در فوتبال استان با 

کارهاى پایه صورت مى گیرد
مجید حسینى پور، بازیکن و مربى سال هاى گذشته 
پیام بروز شدن دانش مربیان فعال در عرصه فوتبال 
را در روند آموزش بازیکنان با استعداد مؤثر مى داند. 
تیم ها و مدارس فوتبال ما تا دلتان بخواهد مشکلات 
در آنها وجود دارد که از همین نبود آموزش درســت 
مربیان نشــأت مى گیرد. وقتى یک مربى در مدرسه 
فوتبال خودش نمى تواند یک بغل پاى ســاده را به 
بچه ها آموزش دهد چه توقعى مى شــود در آینده از 

فوتبال داشت؟
متأسفانه شرایط در فوتبال استان ما خیلى اسفناك 
است.من به شخصه حاضرم براى پسرم هزینه کنم و 
او را به اصفهان و اهواز ببرم تا فوتبال را درست آموزش 
ببیند. خیلى ها هستند که شرایط لازم براى آموزش 
را دارند و بدون چشــم داشــتى حاضرند کار کنند 
اگرمى خواهیم فوتبال متحول شــود بایستى به این 

گونه افراد کار را بسپاریم.
حسینى پور از برنامه ریزى براى فوتبال پایه به عنوان 
راه و چاره رسیدن به فوتبالى که مورد پسند همگان 
اســت یاد مى کند و اعتقاد دارد با این کار انقلابى در 
فوتبال مشهد و استان به وجود خواهد آمد.ضمن اینکه 
نباید فراموش کرد که وجود یک مدیر کار بلد در رأس 
هر باشگاهى رسیدن به اهداف فوتبالى را زودتر و بهتر 

محقق خواهد نمود.
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آغاز 
ثبت نام کلاس هاى 

آموزشى اوقات فراغت
 تربیت بدنى آستان قدس رضوى

ورزش: ثبت نام کلاس هاى آموزشــى طرح غنى ســازى اوقات فراغت 
موسسه تربیت بدنى آســتان قدس رضوى از امروز آغاز  مى شود.به گزارش 

روابط عمومى این موسسه، این کلاس ها در 38 رشــته ورزشى ویژه دختران و 
پسران در رشته هاى قرآن، شنا ، فوتبال، ژیمناستیک،آمادگى جسمانى ،اسکواش  
بدمینتون، تنیس روى میز، تیروکمان، فوتسال، والیبال، بسکتبال، هندبال، کشتى، 
تکواندو، جودو، دفاع شخصى، کونگ فو، کاراته و ووشو ویژه پسران و کلاس هاى 
قرآن ، شنا،  ژیمناستیک ، آمادگى جسمانى،اسکواش ، بدمینتون،  تنیس روى 

میز،  تیروکمان، فوتسال، والیبال، بسکتبال، هندبال ، تکواندو، جودو، دفاع 
شخصى ، کونگ فو، کاراته و ووشو ویژه دختران ثبت نام مى شود.براى 

اولین بار در این طرح 4 کلاس هنرى هم شامل خوشنویسى ، 
تذهیب و نگارگرى، عکاسى و قصه نویسى و داستانک 

به طرح اوقات فراغت این موسسه افزوده 
شده است.

پاك باطن: 
از عملکرد خودم راضى 

هستم
ورزش: غزل پاك باطن، تنیسور خراسانى تیم ملى کشورمان در 

آخرین مسابقه خود در برابر بخت نخست و نفر اول رنکینگ حاضر در 
این مسابقات از ازبکستان حاضر شد و در نهایت با نتیجه ( 2-6 و 6-0) 
این دیدار را به حریف خود واگذار کرد تا کار بانــوان ایران در این دوره 
از رقابت ها به پایان برســد. پاك باطن پس از حذف از رقابت ها گفت: در 
دیدار آخر خود در این مسابقات در برابر نفر اول رنکینگ حاضر در این 
تورنمنت حاضر شدم که دیدار خوبى بود و از عملکردى که داشتم در 

این مسابقات راضى هستم.  پاك باطن عنوان کرد: قطعا در ادامه 
راه و با شروع دوباره تمرینات، براى آینده آماده خواهم شد 

و امیدوارم با شرایطى که وجود دارد بتوانم در آینده 
عملکرد بهترى داشته باشم.

ثبت 
رکورد ملى دویدن بر 
عکس کشور در مشهد

ورزش: محســن کریمى راد، ورزشکار مشــهدى موفق شد، 
رکورد ملى دویدن برعکس را در پارك ملت این شهر با مدت زمان 

4 ســاعت و 55 دقیقه، 50 کیلومتر و 450 متر ثبت کند. مراسم ثبت 
رکورد این ورزشکار مشــهدى با حضور حسین طاووسى، رئیس انجمن 
ورزش هاى تفریحى و مهارت هاى فردى فدراسیون همگانى و مسئولان 

هیئت ورزش هاى همگانى خراسان رضوى برگزار شد.
محسن کریمى راد  در این مورد گفت: از مسئولان ورزش استان تقاضا 
دارم از ورزشکاران بیشتر حمایت کنند، چرا که اگر حمایت بخش 

خصوصى از من نبود شاید موفق به ثبت این رکورد نمى شدم. 
به عنوان عضو کوچکى از خانواده ورزش از مجموعه 

زعفران سینى چى به خاطر حمایت هایى 
که داشتند تشکر مى کنم. 
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سید هاشم حسینى
رئیس سابق هیئت فوتبال خراسان رضوى
 غیر ورزشى ها که ورود پیدا کردند در 
فوتبال استان ما آن هم با نام خصوصى 
شدن هیچ وقت نتوانستند با تیم ها و 

باشگاه هاى دولتى مقابله کنند و هر روز 
بى نظمى و معضلاتمان افزوده شد.  

جواد چرمچى
 دبیر هیئت فوتبال خراسان رضوى 

 نمى شود در مورد تشکیل کلاس هاى 
آموزشى و امثال آن انتظار چندانى از هیئت 
داشت. نکته دیگر اینکه باید همدلى لازم 
بوجود آید تا خیلى معضلات و مشکلات از 
پیش پا برداشته شود.هنوز مشکلاتى بین 
ما و اداره کل ورزش وجوانان هست و حل 

نشده است 

محسن قهرمانى
نایب رئیس هیئت فوتبال مشهد

در حال حاضر 120 مدرسه فوتبال فعالیت 
مى کنند که 75 تا 80 مدرسه آن غیر ثبت 
شده وغیر مجاز هستند. متأسفانه هیچ 
نظارتى بر عملکرد این مدارس  نمى شود 
و عزمى هم براى نظارت از سوى کمیته 

جوانان هیئت دیده نمى شود 

مجید حسینى پور
بازیکن و مربى سابق پیام  

تیم ها و مدارس فوتبال ما تا دلتان بخواهد 
مشکلات در آنها وجود دارد که از همین نبود 
آموزش درست مربیان نشأت مى گیرد. وقتى 
یک مربى در مدرسه فوتبال خودش نمى تواند 
یک بغل پاى ساده را به بچه ها آموزش دهد چه 

توقعى مى شود در آینده از فوتبال داشت؟

على سیف 
مربى  و پیشکسوت  فوتبال مشهد و خراسان

بایستى براى رشد فوتبال مشهد، استان و 
فرا استانى هر کدام به صورت جداگانه برنامه 

داشته باشیم.  شاید ایجاد یک اتحادیه 
کارآمد چاره این کار باشد تا رسیدن به 

هدف را آسان تر نماید

سید مهدى قیاسى
پیشکسوت فوتبال خراسان

چرا افرادى که براى حضور در کلاس هاى 
مربیگرى ثبت نام مى شوند به هیچ عنوان 
صلاحیتشان بررسى نمى شود و نشناخته 

و بدون کارنامه وارد فهرست مربیان 
مدرك دار  مى شوند و بعد از مدتى مدعى 

مى شوند ؟

حسین نخعى شریف
 کارشناس و فعال رسانه  

 ورزش کشور ، استان و به دنبال آن فوتبال 
ما متأسفانه فاقد سیستم و چشم انداز 

درست است. سندى وجود ندارد و هدف 
گذارى مشخصى هم براى آن نداریم.ما 
بایستى براى فوتبالمان مدیریت برنامه 

محورى که اهرم هاى کافى براى نظارت و 
ارزیابى دارد را در نظر بگیریم 

محســن قهرمانى که به گفته خودش کمتر از 20 روز است که به عنوان نایب 
رئیس هیئت فوتبال مشهد شروع به کار کرده است در لا به لاى صحبت هایش 
به مواردى اشاره مى کند که جواد چرمچى را به عنوان دبیر هیئت فوتبال استان 

وادار به واکنش مى نماید.
داوربین المللى سابق فوتبال کشور از جبهه اپوزیســیون وارد مبحث میزگرد 
مى شود و مى گوید:  ما امروز اینجا جمع شــدیم و در مورد فوتبال و تیم هایى 
صحبت مى کنیم که هیچ نماینده اى در این میزگرد ندارند. امروز هرچقدر در 
مورد فوتبال باشگاهى ومدیریت آنها صحبت کنیم و آنها گوش شنوایى نداشته 
باشند به نظر من آب در هاون کوبیدن است.وقتى دوستان ما اول فصل بازیکنان 
زمین مانده به تیمشان قالب مى شود و حداقل هاى مدیریت ها را نمى دانند و 
رعایت نمى کنند در طول فصل مجبور مى شوند 3 مربى عوض کنند که یکى 
از آنها اسطوره فوتبال این شهر است که باز هم به خاطر همراهى نکردن همین 
دوستان آن طورى مجبور مى شــود کنار برود. آخرش هم که  مى روند سراغ 
اکبرمیثاقیان که زخم خورده فوتبال این شهر و استان است و همه چیز مى افتد 
روى دوش او براى بقا. من به جرئت مى توانم بگویم اگر شرایط براى باشگاه هاى 

ما همین طور باشد باز هم همین مشکلات را خواهیم داشت و باید منتظر بدتر 
از آن هم باشیم.

وى در ادامه مى افزاید: من ایراد مى گیرم به وضعیت فوتبال پایه و نحوه برگزارى 
کلاس هاى آموزش داورى. آقاى چرمچى این افتخار نیست که با برگزارى 7 دوره 
کلاس داورى بخواهیم رزومه براى هیئت فوتبال درست کنیم. از یازدهم آبان 
سال گذشته تا الان 7 کلاس داورى برگزار کردیم ثمره این همه کلاس آموزشى 
آن هم  با حضور مدرسى که هیچ ســابقه اى در بحث آموزش نداشته است چه 
چیزى مى تواند باشــد؟ این مورد البته که در بحث کلاس هاى آموزشى براى 
مربیان فوتبال هم صادق است. چه اجبارى وجود دارد که استان را به 3 قسمت 
تقسیم کنیم و بعد 3 کلاس جداگانه درجه 3 در آن برگزار کنیم؟ این درست که 
اساسنامه کمیته داورى ما در فدراسیون فوتبال مشکل دارد اما با همین شرایط 

مى توانیم کمک کنیم تا شرایط بهتر پیش برود.
قهرمانى ادامه مى دهد در حال حاضر 120 مدرسه فوتبال فعالیت مى کنند که 
75 تا 80 مدرسه آن غیر ثبت شده وغیر مجاز هستند. متأسفانه هیچ نظارتى بر 
عملکرد این مدارس  نمى شود و عزمى هم براى نظارت از سوى کمیته جوانان 

هیئت دیده نمى شود. متأســفانه تفکر در مدارس فوتبال ما تفکر مادى است و 
همه فقط به دنبال سود بیشتر و هزینه کمتر هستند نه آموزش درست و اصولى.
در ادامه جواد چرمچى در واکنش به آنچه که محســن قهرمانى عنوان داشت 
گفت:انتقاد خیلى ساده اســت ولى اقدام و عمل کردن است که مشکل است. 
اگرمرد عمل بودیم و وارد گود شدیم  مى توانیم ادعا کنیم. آقاى قهرمانى شما 
بگویید چرا بعــد از 3 ماه فعالیت در کمیته داوران هیئت اســتعفا کردید؟ چرا 
براى رسیدن به هدفى که داشتید ایستادگى نکردید؟ شما که بروید یک نفر را 
جایگزین شما مى کنند چون براى تشکیلات فرق ندارد چه کسى عهده دار این 
مسئولیت باشد. در مورد مدارس فوتبال هم باید بگویم 30 مدرسه فوتبال وجود 

دارد که دستور موکد شده بر برخورد مدارس غیر مجاز از سوى مراجع قانونى.
مناظره قهرمانى و چرمچى با صحبت هاى قهرمانى به اینجا رســید که او دلیل 
استعفایش را همراهى نکردن مسئولان هیئت در مراسم گرامیداشت 60 داور 
پیشکسوت و پرداخت نشدن حق الزحمه داورى ها عنوان کرد و این موضوع را 
گفت که شــرم دارم از اینکه وقتى مى بینم کمیته داورى هیئت فوتبال استان 
به جایى براى خرید و فروش لباس ورزشــى تبدیل شده تا رسیدگى به امورات 

مناظره قهرمانى و چرمچى

سعید صیامى
بازیکن سابق  ابومسلم

 هیچ وقت در فوتبال استانمان «ما» نبودیم 
همیشه من بودیم و همدیگر را قبول نداشته 
ایم. مربى ، مربى را قبول نداشته ، بازیکن هم 
بازى اش را قبول نداشته و حتى طرفداران 
هم همدیگر را قبول نداشته و ندارند که این 

خود سهم بزرگى در ایجاد مشکلات دارد
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 زندگى/ مریم احمدى شیروان 
در دنیایى که هر روز شلوغ، شلوغ تر 
و پــر هیاهوتر مى شــود، خیلى ها 
به فکر بهره ورى هســتند. بهــره ورى که آن را 
بدست آوردن حداکثر سود ممکن، با بهره گیرى 
و اســتفاده بهینه از نیروى کار، توان، استعداد و 
مهارت نیروى انســانى، زمین، ماشــین، پول، 
تجهیزات، زمان، مــکان و… به منظور ارتقاى 
رفاه جامعه مى دانیم. ضمن آنکه در اقتصادهاى 
پویا و انعطاف پذیر جهان کنونى که با فناورى هاى 
جدید عجین شده است، اصلى ترین نسخه رشد 
اقتصادى بهره ورى اســت. در این میان اما، نقش 

آموزش خانواده، نقشى پررنگ و مهم است.
مهندس سعید مهذب ترابى، رئیس انجمن علمى 
مدیریت مصرف انرژى ایران و مدیر عامل سابق 
ســازمان بهره ورى انرژى ایران درباره این مفهوم 
حرف هاى زیادى دارد. بــه بهانه روز بهره ورى و 

بهینه سازى مصرف با وى گفت وگو کرده ایم.

  به نرخ رشد تعیین شده بهره ورى نرسیدیم
رئیس انجمن علمى مدیریت مصرف انرژى ایران با 
بیان اینکه یکى از نتایج و اهداف ملموس و قابل 
انتظار در تحقق اهداف اقتصاد مقاومتى، حصول به 
رشد اقتصادى مستمر است به خبرنگار ما مى گوید: 
رشد اقتصادى ابزار اصلى و شرط لازم براى ایجاد 
اشــتغال هاى مولد، کاهش فقر و بیکارى، توزیع 
عادلانه درآمد و بخصوص توســعه پایدار است. از 
آنجا که در سند چشم انداز 20 ساله کشور، ایران 
کشورى توسعه یافته با جایگاه اول اقتصادى، علمى 
و فناورى در منطقه است، رسیدن به اهداف سند 
چشم انداز از جمله جایگاه برتر در منطقه، مقابله با 
فقر و ایجاد اشتغال براى مردم، مستلزم این است 
که نرخ رشد بالاى اقتصادى محقق شود. مهذب 
ترابى به نرخ رشد هشت درصدى اقتصاد در برنامه 
چهارم توسعه اشــاره کرده مى افزاید: پیش بینى 
شده است که از این مقدار، 5/5 درصد براى انباشت 
سرمایه و نیروى کار و 2/5 درصد، از طریق بهره ورى 
تحقق پیدا کند. به عبارتــى دیگر، بهره ورى کل 
عوامل که در برنامه ســوم به طور متوسط سالانه 
0/8 درصد رشد پیدا کرد، در برنامه چهارم به طور 
متوسط هر سال باید 2/5 درصد رشد پیدا مى کرد، 
یعنى در مجموع 31/3 درصد از کل رشد اقتصادى 
کشور باید از طریق بهره ورى حاصل مى شد.  وى 
در ادامه مى گویــد: البته هنوز آمار دقیقى از نرخ 
رشد اقتصادى و نرخ رشد بهره ورى واقعى در برنامه 
چهارم در دسترس نیســت، ولى اطلاعات پایش 
نشده حاکى از حصول نیافتن اهداف برنامه است. 

  نقش بهره ورى در رشد اقتصادى
رئیس انجمن علمى مدیریت مصرف انرژى ایران 
با تأکید بــر اهمیت جایگاه «فرهنگ بهره ورى» 
مى گوید: تحقق نیافتن رشد بهره وري به میزان 
پیش بینی شــده در برنامه چهارم توسعه باعث 
شــده که تکالیف ســنگین تر و حساس تري در 
برنامه پنجم توســعه براي رشد اقتصادي و رشد 
بهــره وري در نظر گرفته شــود. بــه طوري که 
طبق پیش بینی هاي برنامه پنجم توســعه باید 
رشد ســالانه اقتصاد ملی برابر هشت درصد (به 
قیمت هاي ثابت)،رشد بهره وري نیروي کار برابر 
3/9 درصد، رشــد بهره وري ســرمایه برابر یک 
درصد و رشد شاخص مهم بهره وري کل عوامل 
تولید (TFP) ســالانه برابر 2/4 درصد باشد، که 
بر اســاس نظر رئیس محترم سازمان بهره ورى، 

اهداف فوق محقق نشده است.
 بنابراین از آنجا که قرار شــده کشــور در برنامه 
ششم توسعه به رشد هشــت درصد دست پیدا 
کند، مقرر شده است که 2/8 درصد آن از طریق 

بهره ورى حاصل شود.
مهذب ترابى به نقاط مشــترك در تمام تعاریف 
بهره ورى اشــاره مى کند و مى گوید: این نکات 
عبارتنــد از فرایند بودن بهــره ورى، نقش بارز 
فرهنگ و باورها، علمى بودن بهره ورى، منطقى 
بودن فرایندها، هدفدار بودن بهره ورى که همان 
توسعه پایدار و افزایش سطح رفاه جامعه است و 

نیز ایجاد ارزش افزوده براى جامعه و مردم.

  وابستگى توسعه کشور به توسعه بهره ورى
رئیس انجمــن علمى مدیریت مصــرف انرژى 
ایران با اشــاره به عوامل اساسى تحقق بهره ورى 
در کشــور مى گوید: سه نکته راهبردى هر تفکر 
و برنامه ریــزى براى ارتقاى بهــره ورى، عبارتند 
از راهبــردى بودن بهــره ورى و لزوم توجه همه 
جانبه به آن در برنامه هاى توسعه، فرابخش بودن 
بهره ورى و لزوم سنجش مستمر بهره ورى براى 
آسیب شناســى و کنترل آن.وى در ادامه اضافه 
مى کند: به عقیده صاحب نظران، برنامه توســعه 
کشــور را باید برنامه توسعه بهره ورى تلقى کرد؛ 
زیرا باید احکام و مواد برنامه هاى توسعه، تغییرات 
و بهبودهایى را تدوین و پیگیرى کنند که منجر 
به افزایش و ارتقاى بهره ورى شود. از منظر مبانى 
قانونى احکام و سیاست هایى در رابطه با ارتقاى 
بهره ورى در اســناد برنامه اى کشور تبیین شده 

است. در سند چشــم انداز 20 ساله، دست یابى 
به جایــگاه اول اقتصادى، علمــى و فناورى در 
منطقه متکى بر سهم برتر منابع انسانى و سرمایه 
اجتماعى در تولید ملى هدفگذارى شده است و 
همچنین در سیاســت هاى کلى نظام مدل هاى 
انگیزشى براى رشد بهر ه ورى عوامل تولید (انرژى، 
ســرمایه، نیروى کار،آب و...) در نظر گرفته شده 
است. ضمن آنکه سیر تاریخى مدیریت راهبردى 
بهره ورى در برنامه هاى توســعه کشــور نشان 
مى دهد که در تبصره 35 قانون برنامه دوم توسعه، 
دستگاه هاى اجرایى مخیر شدند تا یک درصد از 
اعتبارات جارى خود را براى فعالیت هاى ارتقاى 

بهره ورى هزینه کنند.

  بهره ورى موضوعى ملى است
مهــذب ترابى مى گویــد: از آنجا کــه بهره ورى 
موضوعى فرابخشــى و فراگیر اســت، باید همه 
جامعه به آن تعهد داشته باشند. ضمن آنکه تجربه 
کشورهاى توسعه یافته نیز نشان مى دهد که آن ها 
به بهره ورى به عنوان یک موضوع ملى مى پردازند 
و همه آحاد جامعه، درگیر آن مى شــوند. در این 
کشورها، براى توســعه و افزایش بهره ورى یک 
مدیریت عمومى استقرار یافته است. بنابراین در 
کشــور ما نیز باید بهره ورى به عنوان موضوعى 
چند بعدى و با توجه به معیارهاى امروز جهانى 
و فراتر از چارچوب محدود دستورعمل هاى ادارى 
و دولتى دیده شــود. معیارهــاى جهانى امروزِ 

بهره ورى که متفاوت با معیارهاى چند دهه اخیر 
اســت، به طور عمده به بهبود سیاستگذارى در 
حوزه ارتقا و توســعه فرهنگ بهره ورى، توسعه 
فرایند تحقیق و پژوهش در چارچوب مســایل 
بهره ورى در ســازمان ها، افزایش درجه باز بودن 
اقتصاد به ســوى تجارت خارجى و میزان درجه 
رقابت پذیرى اقتصــاد در بازارهاى جهانى توجه 
دارنــد. بنابراین  باید در برنامه هــا و راهبردهاى 
اجرایى برنامه توســعه ششــم کشــور، افزایش 
بهره ورى در قالب یک مدیریت عمومى و با توجه 
به معیارهاى جهانــى، باورها و ارزش هاى حاکم 
بر جامعه به نحوى طراحــى، تبیین، مدیریت، 
ساماندهى و بومى سازى شود که همه جامعه به 

آن تعهد داشته و عمل نمایند.

  خانواده و بهره ورى
مدیر عامل سابق سازمان بهره ورى انرژى ایران راه 
تحقق اهداف برنامه و سهم 30 درصدى بهره ورى 
در رشــد اقتصادى کشــور را عزم ملى با تکیه و 
اعتمــاد به باورها و ارزش هاى جامعه اســلامى و 
شناخت واقعى از فرصت ها و تهدید ها مى داند و 
مى گوید: مصرف درست و به اندازه، پشتوانه بزرگى 
براى اقتصاد هر کشور به شمار مى آید. ضمن آنکه 
یکى از معضل هاى بخش مصرف کشــور، عادت 
نکردن مردم به تهیه به اندازه نیازهاى زندگى است. 
آن ها ترجیح مى دهند نیازمندى هاى خود، بویژه 
نیازهــاى خوراکى را به صورت فله اى تهیه کنند. 
شــاید این مســئله از عرضه مواد به شکل فله اى 
سرچشــمه گیرد. نتیجه این نوع عرضه، افزایش 

میزان ضایعات مواد غذایى خواهد بود. 
خریدهاى انبــوه و فله اى مــواد غذایى، موجب 
راکد ماندن سرمایه خانواده و اشغال فضاى خانه 
مى شــود. افزون بر آن این مواد بــه مرور زمان، 
کیفیــت اولیه خود را از دســت داده حتى گاهى 
فاســد و موجب تولید زباله مى شود که نیازمند 
هزینه اضافى در جمع آورى اســت.رئیس انجمن 
علمى مدیریت مصرف انرژى ایران در پایان با اشاره 
به نقش مهم خانواده در تربیت فرزندان مى گوید: 
به یقین، اگر همه افراد خانواده با مفهوم بهره ورى 
و شــیوه زندگى بهتر و متعالى تر آشنا شوند، در 
آن مسیر گام بر مى دارند و در بهبود فعالیت هاى 
فــردى و اجتماعى نقش خواهند داشــت. براى 
بهبود بهــره ورى در خانواده، بیش از هر چیز باید 
پدر و مادر با اصول بهره ورى آشنا شوند و سپس 
با اســتفاده از داشته هاى خود، به تربیت فرزندان 
بپردازند. بى شــک، فرزندانى که این گونه تربیت 

شوند، به بهره ورى در جامعه کمک خواهند کرد.

رئیس انجمن علمى مدیریت مصرف انرژى ایران در گفت و گو با قدس:

تحقق بهره ورى نیازمند آموزش خانواده هاست

از شغل خود، راضى نیستم
- من یک آقاى 33 ســاله، 
لیسانس حسابدارى و مدیر 
مالى یکى از شــعب بانکى 
خصوصى هستم. خیلى از دوستانم به 
جایگاه من در این شغل غبطه مى خورند 
و موفقیت من را در این ســن تحسین 
مى کنند. امــا من هرگز در طول این 6 
ســالى که کار کرده ام، از شغل خودم 

لذت نبردم و هیچ صبحى را با احساس نشاط و خوشحالى به سر کار نرفتم و 
همیشه منتظر تعطیلات بودم. البته سال ها پیش به این کار علاقه مند بودم، 
اما هم اکنون هیچ علاقه اى ندارم و انگار براى این کار ساخته نشده ام. از شما 
مى خواهم بفرمایید به نظر شما باید چه کار کنم؟ از این ترس و واهمه دارم 

که هر چه سنم بالاتر برود، بیشتر احساس افسردگى و بى حوصلگى کنم.
دکتر نریمان تسلیمى، مشاور علوم رفتارى و ارتباطى: سلام خدمت 
خوانندگان محترم ستون مشاوره و بخصوص خواننده محترمى که پرسش 
را از طریق پیامک با روزنامه در میان گذاشته است. به این خواننده محترم 
عرض مى کنم اینکه با وجود موقعیت شغلى خوب به دنبال تغییر هستید، 

بسیار قابل قدردانى است. 
در زمان هاى گذشته حتى تا همین چند ســال پیش، افراد به بازار کار 
رشــته تحصیلى و دهن پرُ کن بودن نام رشته بیشتر از علاقه، استعداد 
و تناسب شخصیت خود با شغل و رشــته توجه مى کردند. اما امروزه با 
وجود رســانه هاى علمى و برخى از کانال هاى معتبر علمى، خانواده ها به 
استعدادیابى فرزندشان و شخصیت و علاقه آن ها توجه بیشترى مى کنند.
با این وجود پیشــنهاد من این اســت که افراد حتى بیش از علاقه شان، 
به نوع خلقیات و شــخصیت خود و تناسبش با شغل و رشته انتخابیشان 
دقت کنند؛ زیرا علاقه ممکن اســت تحت عامل بیرونى و به شکل ترشح 
هورمونى ناگهان شکل گیرد و بعد از مدتى هم از بین برود. البته منظور این 
نیست که علاقه مهم نیست اما به طور قطع، علاقه به یک شغل و یا رشته 
تحصیلى براى انتخاب آن کافى نیســت. با این وجود پیشنهاد من براى 
شما ابتدا تست هاى شخصیت سنجى و خودشناسى علمى است و سپس 
باید با کمک مشــاورتان راهى که احساستان را نسبت به فعالیت هایتان 
بهبود بخشد، انتخاب کنید. زیرا تا زمانى که از لحاظ شخصیتى و خُلقى 
با فعالیتى هماهنگى نداشته باشیم، نمى توانیم از یک حدى بیشتر در آن 
موقعیت رشد کنیم و از همه مهم تر احساس خوبى در آن کار داشته باشیم.

تسکین آفت دهان با دهانشویه هاى خانگى
ترجمه/ مریم ســادات کاظمى: غذا خوردن با آفت دهان واقعاً ناراحت 
کننده اســت، اما مى توان با روش هاى ســنتى و مواد موجود در قفســه 
آشــپزخانه آن را تسکین داد.ترکیبات این دهانشویه ها باعث ضد عفونى و 
تسکین درد ناشى از زخم هاى کوچک لثه ها مى شود. دهانشویه بى کربنات 
سود و آویشن تأثیر عالى ضد عفونى دارد. براى تسکین درد نیز مى توان از 
چاى کیسه اى کمک گرفت، زیرا تانین موجود در چاى باعث بهبود و التیام 
مخاط هاى حساس مى شود.براى تهیه دهانشویه بى کربنات سود، یک قاشق 
چایخورى پودر آن را در یک لیوان آب ســرد حل کرده و در دهان غرغره 
کنید.اگر قصد بهره مندى از خواص آویشــن را دارید، دو شاخه تازه از این 
سبزى معطر را در یک فنجان گذاشته و روى آن آب جوش بریزید. بگذارید 
چند دقیقه دم بکشد. پس از صاف کردن و خنک شدن، چندین بار در روز 
دهان را با آن بشویید. چاى کیسه اى خنک شده را نیز روى آفت بگذارید تا 

درد تسکین یابد. این مرهم را چندین بار در روز استفاده کنید.
البته به خاطر داشته باشــید که برخى خوراکى ها بخصوص در شرایط 
استرس و خســتگى زمینه ساز آفت مى شــود که از جمله مى توان به 

خشکبار مانند گردو، آناناس، پنیر و ادویه ها اشاره کرد.
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خانواده

ارمغان انتخابات براى مردم
حتماً همه کسانى که روز جمعه در حماسه بزرگ ملت ایران حضور 
داشــتند و رأى خود را به صندوق هــا ریختند، به خاطر دارند که در 
سال ها و دوره هاى گذشته انتخابات، رقابت ها، طرفدارى ها و انتقادها 
و به قول معروف «کرکرى ها» عاملى براى کدورت خاطر و حتى گاه 
دعوا و مشــاجره بین افراد خانواده یا جمع هاى دوستانه مى شد و در 
بسیارى از خانواده ها پس از برگزارى انتخابات عده اى با عده اى دیگر 
قهر مى کردند و برخى هم به قول معروف از چشم یکدیگر مى افتادند 
تا کِى که فرصت و بهانه اى براى آشتى پیدا شود یا کسى پا در میانى 

کند و این افراد را با هم آشتى دهد.
حتى در کوچه و خیابان هم ایــن رقابت هاى انتخاباتى و کرکرى ها 
مى توانســت موجب درگیرى و گاه زد و خورد بین طرفداران نامزدها 
شود و شیرینى انتخابات را به تلخى حوادثى از این دست، منتهى کند.
اما در این دوره از انتخابات ریاســت جمهورى و شــوراهاى شــهر، 
خوشــبختانه خبرى از این گونه رویدادها نبود یا اگر هم بود آن قدر 
اندك بود که قابل چشم پوشــى اســت. به گونه اى که بارها شــاهد 
شــعار دادن طرفداران جوان و پرشــور دو نامزد در دو طرف خیابان 
و بــا کمترین فاصله از یکدیگر بودیم، بــدون اینکه نزاع و برخوردى 
بین آن ها رخ بدهد. این مســئله، موضوع مهمى است که باید مورد 
توجه رسانه ها، کارشناسان و جامعه شناسان قرار گیرد و به عنوان یکى 
از ویژگى هاى بارز انتخابات دوازدهم ریاســت جمهورى، روى آن کار 

تحلیلى انجام شود.
همه ما در جریان بحث ها و نقدهاى روزهاى گذشته در بین فامیل، 
دوســتان و آشــنایان و همکاران با نظرات موافق و مخالف برخورد 
مى کردیم، اما به طور ملموس و قابل توجهى شاهد سعه صدر بیشتر 
مردم در برابر نظر مخالف و بالارفتن میزان تحمل و نقدپذیرى بودیم.

در این بحث ها و هیجان ها که بســیار هم بالا گرفت و پرحرارت شد، 
مردم کمتر با یکدیگر درگیر شدند و کمتر شاهد نزاع هاى فامیلى و 
خانوادگى به شکل سالیان قبل بودیم. دوستان در گروه هاى تلگرامى 
و فضاهاى مجازى با هم بحث مى کردند، اما کمتر از گذشــته شاهد 

توهین به یکدیگر یا به رسمیت نشناختن کامل طرف مقابل بودیم.
این فضاى خوب و بانشاط انتخاباتى و این ویژگى هایى که بیان شد، 
نشــان مى دهد مردم ایران همان طور که در میزان مشــارکت مدنى 
خود پیشرفت جدى و عمیقى داشته اند، در میزان پایبندى به اخلاق 
مدنى و به رســمیت شناختن اصل «گفت و گو» و «پذیرش حق رأى 
براى طرف مقابل» نیز به افق هاى تازه اى رسیده اند و اکنون مى توان 
خوشبین و امیدوار بود که در آینده، گفت و گوهاى سیاسى، فرهنگى 
و اجتماعى نیز در بین مردم با آرامش بیشــتر و در فضاى روشــن تر 
و مهربانانه ترى انجام شــود. شکى نیســت که نزاع هاى کور سیاسى 
و دعواهاى بى نتیجه حیدرى نعمتى، دســتاوردى جز اتلاف وقت و 
تکدر خاطر براى افراد جامعه ندارد. هر گاه مردم به این بلوغ فکرى و 
مدنى برسند که باید براى پیشرفت جامعه، تحمل رقیب را داشت و 
از رقیب رفیق ساخت، مى توان به پیشرفت سریع تر کشور امیدوار بود. 
این بلوغ فکرى و سیاســى در انتخابات اخیر، بیش از هر زمانى دیده 
شد به گونه اى که در درون خانواده ها و در بین دوستان و اقوام، اختلاف 
نظرهاى سیاسى موجب ایجاد شکاف و فاصله نشد؛ بلکه در بسیارى از 

موارد تنور دوستى ها را داغ تر و افق تفاهم ها را روشن تر کرد.

جاده تنهایى

زندگى/ فروه رضایى: سرش خورد به لب طاقچه، خون از پیشانی اش 
فواره زد. براي ثانیه اي ســکوت حاکم شــد. مرد برگشت. خون تمام 
صورتــش را گرفته بود. زن چند گام به عقب رفت. مرد تلوتلو خوران 
چاقوي توي دستش را بالا آورد. نعره زد: م م می كُ کشمت ضعیفه. 
خیز برداشــت سمت زن. او از خواب پرید. تمام صورتش خیس بود. 
چند ثانیه طول کشید تا به خود آمد. نفس نفس می زد و انگار قلبش 
می خواســت از سینه بزند بیرون. مسافرخانه با آنجا یک شهر و چند 
کیلومتر فاصله داشــت. اما باز روانش آرام نبود. شــانزده سال بیشتر 
نداشــت که پدرش در مقابل چند کیسه مواد او را فروخت به ساقی. 
رفت ســمت پارچ آب. دهانش خشک شده بود. لیوان پر از آب شد. 
کتک مفصلی خورد تا رام شد. چند بار سعی کرد فرار کند، اما ابلیس 
نوچه زیاد داشت. شب بود و دیر وقت. مست کرده بود و هیچ حالیش 

نبود. لیوان چاي را برد سمت دهانش. دهانش سوخت.
زن را گرفت زیر باد کتک، بچه اش سقط شد. لیوان آب را سر کشید، 
آب می رفت پایین و او خنکایش را می فهمید. حامله که نشــد، قابله 
آورد، چیز خورش کردند، بیمار شــد. گفت اجاقت کور است زنیکه... 
مثل زباله انداختش گوشه خانه. هووي ترگل و ورگل زیاد بود، اهمیتی 
هم نداشت. اوضاع وقتی بدتر شد که ساقی همه چیزش را توي قمار 
باخت. مست کرد، خمار شد به پیسی کشید.بغض گلویش را گرفت. 
لیوان آب را گذاشت روي میز، سرش را گرفت. وقتی گفت در مقابل 
پول مواد او را اجاره می دهد ترس ورش داشت. داد زد. ساقی کتکش 
زد، اما دیگر زور سابق را نداشت. زن هلش داد، سرش خورد به طاقچه. 
خون همه جاي صورتش را گرفت. گفت می کشمت ضعیفه. چاقو را 
برد بالا، خیز برداشت ســمت زن. زن گلدان روي میز را کوبید فرق 

سرش، افتاد زمین. زن گریه کرد. ایستاد لب پنجره.
خیره شد به سیاهى شب. وقتى ساقى افتاد روى زمین او بى هوا فرار 
کرد. به هیچ چیز و هیچ کس فکر نمى کرد. نمى دانست به کجا مى رود. 
سوار اولین اتوبوس شد. دلش مى خواست دور شود. از آن خانه، از آن 
مرد. از آن سرنوشت شوم. فکر کرد یعنی مرده است؟ ماشین پلیسی 

مقابل مسافرخانه نگه داشت. پلیسی پیاده شد...
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